
 

18 april 1917 

Berlijn, 17 april. In Nederlandse bladen is gezegd, dat het Noorse 
stoomschip Camilla, hetwelk voor de Belgische Steuncommissie voer, 
door een Duitse duikboot buiten het afgesloten gebied in de grond is 
geboord. 

Hoe onjuist dit is, blijkt uit het feit, dat de kapitein van de Camilla op 
de vraag van de duikbootcommandant, waarom hij door het 
afgesloten gebied voer, antwoordde: “Ik dacht dat het wel los zou 
lopen.” 

Tot dusver is steeds vastgesteld, dat schepen van de Belgische 
Steuncommissie, waarvan in de laatste tijd helaas verscheidene te 
gronde zijn gegaan, dat aan zichzelf te wijten hebben. Als zij buiten 
het afgesloten gebied blijven en zich daar niet te weer stellen tegen 
de maatregelen van het buitrecht, kunnen zij altijd volkomen veilig 
varen. 

Aardappelen voor België en Frankrijk. 

Er zullen in de eerstvolgende weken van Stadskanaal, Veendam en 
Hoogezand 500 wagons met eet- en pootaardappelen worden 
gezonden aan het adres der Belgische Reliefcommissie ter distributie 
in het bezette gedeelte van België en het noorden van Frankrijk. 

De Banque Liégeoise keert terug 3 procent dividend uit op de 
preferente aandelen. 

De Compagnie des Charbonnages belges geeft 5 procent kasbiljetten 
uit, ten bedrage van 5 miljoen frank. 

Een Engelsman over België. 



 

Een Engelsman met name J. P. Whitaker is 2 ½ jaar achter het Duitse 
front in Frankrijk kunnen blijven, meest te Roubaix en te Rijsel. Men 
hield hem voor een Amerikaan. In het begin van het jaar is hij naar 
België ontsnapt, is daar een week of acht gebleven, ten dele zich 
schuil houdend, en toen naar ons land uitgeweken. In Engeland 
teruggekeerd heeft hij in Times en Daily Mail van zijn 
wederwaardigheden verteld. Hij beschrijft de toestand in Frankrijk 
als hard voor de bevolking, maar in België viel het erg mee. 

Whitaker wist van te voren – zo schrijft hij – dat men in Engeland zou 
opkijken van wat hij over België vertelt. Maar hij staat in voor 
hetgeen hij zegt. Hij wil niets dan de waarheid mededelen. Natuurlijk 
kan hij niet over de toestand in geheel België getuigen, want de 
meeste tijd bracht hij verborgen in een dorp door, en hij is in 
verschillende streken niet geweest. Niettemin heeft hij op zijn tocht 
door het land veel gezien van het leven in stad en dorp. Te Brussel is 
hij vier dagen geweest, te Antwerpen een dag. Gedeeltelijk is hij te 
voet het land doorgetrokken, gedeeltelijk in een rijtuig. Maar hij 
heeft geen reden aan te nemen, dat het elders in het land anders is 
dan waar hij is geweest. 

Nergens nu heeft hij iets van gebrek lijden bespeurd; nergens zo’n 
schaarste van levensmiddelen als in Frankrijk. Het werd steeds beter, 
hoe noordelijker hij kwam, tot hij in Antwerpen nauwelijks kon 
merken, wat de tafel betreft, dat de wereld in oorlog is. 

Te Roubaix bv., van waar hij in de eerste week van januari vertrok, 
was onlangs zijn dagelijks maal: koffie, brood en boter als ontbijt (de 
boter was echter te duur voor de mindere man, die het met reuzel 
moest stellen); groentesoep, kaas, rijst en nu en dan een ei of een 
klein stukje vlees als middagmaal; rijst en brood als avondeten. Vlak 
over de grens in België was het niet veel beter; de dorpelingen 
werden gevoed uit de winkels van de Amerikaanse steuncommissie, 



 

aangevuld door wat het land opbracht. Maar even verder kwam hij 
uit het etappegebied op het gebied van het gouverneur-
generaalschap, en dat was dadelijk merkbaar. Hij at weer vers vlees. 
Voor brood en andere levensmiddelen van de steuncommissie moest 
men een kaart hebben, maar al het andere was vrij. 

Te Brussel scheen de voedselvoorziening zo goed als normaal te zijn. 
Zondags dineerde hij er met uitmuntende soep, overvloedig 
schapenvlees, aardappelen, slabonen, wittebrood, kaas en jam; hij 
soupeerde met koud vlees, gebakken aardappelen en brood. 

Te Antwerpen at hij in een tweederangs café uitstekend. Men hoefde 
geen kaart te vertonen. Er was vlees, aardappelen, eieren, melk, 
gebak. 

In Brussel zowel als in Antwerpen hadden de winkels overvloed van 
allerlei levensmiddelen. Het was dan ook bekend dat de Duitse 
soldaten er veel kochten en naar huis stuurden. Ten onrechte meent 
men dus veelal in Engeland, dat er in België honger wordt geleden. 
Men bedenke, dat België voor de oorlog veel levensmiddelen 
opbracht en dat doet het nu nog. Zover de schrijver kon ontdekken, 
hebben de mensen er volop te eten. Hij vermoedt, dat de Duitsers in 
België de inwoners te vriend willen maken met het oog op hun 
plannen voor de toekomst, maar het zal hun niet baten, zegt hij, want 
de Belgen moeten niets van ze hebben. 

Intussen gaat bv. te Brussel het leven haast normaal zijn gang. Het is 
er druk op straat, de dames kleden zich naar de mode. Alle winkels 
zijn goed voorzien. De schouwburgen, tingeltangels, bioscopen en 
koffiehuizen zijn vol. In Antwerpen was het net zo. 

Nog een verschil met Frankrijk: in en om Roubaix was geen enkel stuk 
rundvee te zien; in België had elke hoeve zijn koeien. 



 

Deze beschrijving van Whitaker lokte een protest uit van de ridder E. 
Carton de Wiart, schrijvend als secretaris van het comité officiel 
belge pour l’Angleterre. 

De Belgen hier – zo schreef hij in Times en Daily Mail – hebben met 
gevoelens van de diepste smart het artikel van de heer Whitaker 
gelezen. Zijn comité wenst er uit naam van de Belgen in Engeland 
tegen te protesteren ten behoeve van hun ongelukkige landgenoten 
in België, die diep gegriefd moeten zijn over wat de heer Whitaker 
beweert. Ja, in de grote steden van België spelen de schouwburgen, 
en de rijken kunnen zich tegen hoge prijzen vlees en andere zaken 
van weelde verschaffen, maar overvloed? Door toedoen van de 
Duitsers zijn drie miljoen Belgen volslagen van hun middelen 
beroofd. Van de honderdduizend Belgen, die naar Duitsland zijn 
weggevoerd, is er niet één die daar niet onuitsprekelijke martelingen 
heeft geleden! Honderdduizenden Belgen moeten door de 
Amerikaanse commissie worden onderhouden. Meer dan 100.000 
pond hebben de Belgen buiten België gegeven om hun ongelukkige 
broeders in België te helpen. Met sublieme zelfopoffering bekrimpen 
zich in Engeland en Frankrijk Belgische werklieden, die daar niet 
zonder moeite een loon verdienen, om hun vrienden en verwanten 
in België bij te staan, wetende dat daar geen overvloed heerst. Helaas 
zal het artikel van de heer Whitaker het medelijden voor de Belgen 
in Engeland verminderen. Zo beloont hij de Belgen, die hem, naar zijn 
eigen zeggen, zo trouw hebben geholpen om te ontsnappen. 

Op deze manier schreef de ridder Carton de Wiart. 

Whitaker antwoordde met de opmerking, dat de diepe 
smartbetuiging hem zonderling voorkomt. Veeleer had hij verwacht, 
dat zijn mededeling, dat in de streken waar hij is geweest, het leven 
normaal is, voldoening zou hebben gewekt. 



 

Hij ontkent echter, dat men grof geld moet geven om in België goed 
eten te krijgen. Hij zelf was zeer matig voorzien. Hij had 500 mark, die 
in de twee maanden van zijn verblijf in België grotendeels wegging in 
beloningen voor hen, die hem op zijn vlucht hielpen. 

Te Antwerpen behaalde hij voor zijn diner van vlees, gebakken 
aardappelen, brood, kaas, boter en bier 2 ½ shilling. In Bradford kan 
hij voor dat geld niet beter terecht, en dan krijgt hij er geen 
aardappelen bij. Op het dorp, waar hij zich zes weken schuil hield, 
betaalde hij 3 shilling 4 pence kostgeld, waarvoor hij dagelijks vlees 
en tweemaal daags aardappelen kreeg, en de rest in overvloed. 

De Vlaamse arbeiders, die in Roubaix kwamen werken, zagen er 
uitstekend uit, in tegenstelling met de Fransen. De Belgische 
kinderen die hij heeft gezien waren gezond en wel. 

Tot zover Whitaker. Dat de levensmiddelen in België ruimer zijn dan 
in Duitsland, is al dikwijls gemeld; laatst nog in een Reuter-telegram 
uit Bern van 3 dezer, het oordeel weergevend van de Amerikanen die 
in België voor de Steuncommissie hadden gewerkt en met de oorlog 
tussen Duitsland en de Verenigde Staten België hadden verlaten. 

19 april 1917 

Uit het land van Luik. 

Men meldt ons: 

De economische toestand wordt hier hoe langer hoe erger. De 
broodrantsoenen zijn verminderd en op lange na niet toereikend. Er 
is bijna totaal gebrek aan erwten en bonen, rijst en andere 
zetmeelhoudende voedingsmiddelen. Aardappelen zijn er niet. Vlees 
is er voldoende, maar de prijs van 12 F per kilo voor rundvlees en 6 
tot 8 F voor nuchter kalfsvlees is zo hoog, dat dit voor de arbeidende 



 

klasse en burgerbevolking niet te bereiken is. Aardappelen, gekocht 
van de smokkelaars kosten 240 F per 100 kilo; ongemalen tarwe 5,50 
F per kilo; bieten 0,80 F en Zweedse koolrapen 1,10 F per kilo. Het 
zijn vooral deze laatste, die het brood vervangen. Dikke sneden 
rauwe koolrapen met stroop, dit is de voornaamste kost, waarmee 
zelfs de mijnwerkers de mijnen ingaan. De gemeentelijke soep, die, 
niettegenstaande de schaarste aan groenten, aardappelen, erwten 
en bonen er nog goed uitziet, wordt ook door het gegoede deel der 
bevolking gretig gehaald. 

20 april 1917 

21 april 1917 

In Vrij België begint dr. van de Perre een reeks artikelen over de 
alcoholplaag in België, waarboven hij deze uitspraak plaatst: De 
alcoholplaag is een groter kwaad dan de oorlog. Dr. van de Perre 
schrijft in dit eerste artikel o.m.: 

Het kwaad van de oorlog moge nog zo groot zijn, maar zijn er dan 
geen andere kwalen, die onze overweging en onze werkzaamheid 
opeisen, kwalen waarvoor we zelf kunnen ter verantwoording 
worden geroepen; kwalen, die, indien we van nu af niet waken, onze 
meesters zullen zijn. En de eerste onder haar is wel het alcoholisme. 
Het alcoholisme is voorzeker een groter kwaad dan de oorlog. 
Daarmee wil ik geen paradox vooruitzetten of de kwaal overdrijven 
om de aandacht te vestigen. Uit het volgende moge blijken, dat ik 
steun op onweerlegbare bewijzen. Ware het niet, dat al de Westerse 
staten onder de kwaal lijden, sommigen meer, anderen minder, maar 
alle in ernstige mate, ik zou verlegen zijn het kwaad dat ons volk 
teistert, in zijn volheid in een blad, dat in Holland zoveel lezers vindt, 
te doen uitkomen. 



 

Na over de slachtoffers van de alcohol gesproken te hebben, spreekt 
dr. Van de Perre over de stoffelijke verliezen. Hij schrijft: 

Het alcoholisme verwekt meer stoffelijke verliezen dan de oorlog. 

Ik ken noch de schade door de oorlog verwekt, noch het getal door 
de alcohol geruïneerde families. Maar laten wij eens nagaan, wat er 
in België jaarlijks verdronken wordt. Nemen bij bv. 1913. 

De Belgen gaven uit aan: 

  Frank 

1. Ingevoerde bieren 

Tolrechten 

13.179.375 

1.853.096 

2. Belgisch bier gebrouwd: 
18.726.943 ton aan 16 F 
gemiddeld per ton 

267.631.288 

3. Ingevoerde sterke dranken 
voor inlands verbruik 

Tolrechten 

3.331.159 

 

3.744.296 

4. Sterke dranken in België 
voortgebracht en 
verbruikt: 422.401 
hectoliter van 50 graden 
geschat aan 175 F per 
hectoliter 

73.928.173 



 

5. Wijnen 

Accijnsrechten 

40.444.646 

9.311.798 

Tot.  413.423.831 

 

De Belgen verdronken in 1913 voor 413.423.831 F. Maar dat is de 
prijs van de dronken in het groot. Dit moet op zijn minst verdubbeld 
worden voor de uitvoerverkoop. Deze berekening is ver onder de 
waarheid, wat wijn (intrest, winsten van uitverkoop enz.) en sterke 
dranken betreft. Maar laat ons slechts verdubbelen. De Belgen 
verdronken in 1913 voor ten minste 800 miljoen frank. Dat zal wel 
minder zijn dan de kosten van de oorlog, vooral wanneer men de 
vernietiging van de goederen berekent. Maar nog eens, de oorlog 
kwam na 80 jaar vrede en duurde, duurt?, toch maar enkele jaren. 
Aan welke zijde is dan het grootste verlies? 

Alleen de staatskas houdt het met de alcohol. In 1913 bracht het 
alcoholverbruik (bier en sterke dranken en wijn samen) op: 113 
miljoen. 

Uit België. 

De Compagnie Commerciale Belge Albert de Barry, te Antwerpen, 
waarbij de Disconto Gesellschaft en de Norddeutsche Bank zijn 
geïnteresserd, heeft over 1916 een winst gemaakt van 736.600 frank 
(vorig jaar 752.150) en keert een dividend uit van 6 procent op de 
preferente en 7 procent op de gewone aandelen, alsmede 6 F per 
stuk op de winstbewijzen, alles als verleden jaar. 

23 april 1917 



 

Banque de Bruxelles. 

De Banque de Bruxelles zal, volgens de Frankfurter Zeitung, over het 
afgelopen boekjaar 4,5 procent dividend uitkeren. De reserve, die na 
overneming van de Banque Internationale tot 25 miljoen frank was 
verhoogd, bij een maatschappelijk kapitaal van 51,5 miljoen, is 
opnieuw met een bedrag van 6,3 miljoen vergroot, dat als voorlopige 
reserve was geboekt voor eventuele verliezen later en voor 
participaties en het opkopen van fondsen. 

26 april 1917 

Havre, 25 april. Een bijeenkomst van Belgische kamerleden en 
senatoren, die thans in Frankrijk wonen, heeft zich bezig gehouden 
met: 1° een wetsontwerp tot vergoeding van oorlogsschade 
(rapporteurs de kamerleden Brunet, Colaert en Théodor); 2° de 
financiële toestand (rapporteurs de kamerleden Féron, Lorand en 
Hubin en de senatoren Empain en Thiébaut); 3° een wetgeving ter 
beteugeling van het aantal kroegen (rapporteurs Hubin, Neven, 
Empain, Thiébaut en Lambillotte); 4° een militair ontwerp voor 
hervormingen. 

Dienstplichtige Belgen. 

Onze correspondent te Havre meldt: 

De Belgische regering zal over enige tijd de categorieën 5 en 6, d.w.z. 
de gehuwde mannen en gezinshoofden van 35 tot 40 jaar, oproepen. 
De oproep zal, onvoorziene gebeurtenissen uitgesloten, over een 
paar maanden geschieden. Met onvoorziene omstandigheden wordt 
bv. de noodzakelijkheid om het land te bebouwen bedoeld. De 
Belgische minister van oorlog zou, in overeenstemming met de 
overige leden van de regering, van plan zijn de landbouwers-
militairen der hulpdiensten op te roepen en hen te vervangen door 



 

mannen, bedoeld in de twee laatste categorieën van de besluitwet 
van 1915 betreffende het oproepen van Belgen van 18 tot 40 jaar. 

28 april 1917 

Dr. van de Perre zet in Vrij België zijn mededelingen over de 
alcoholplaag in België voort. Wat het bierverbruik betreft, komt dr. 
van de Perre na een berekening, die hij vergelijkt met een berekening 
van dr. J. Bertillon, tot de conclusie, “dat het bierverbruik overdreven 
en niet zonder gevaar is. Deze berekening bracht me tot dat besluit. 
Ik heb zelfs lang gemeend, dat men geen maatregelen hoefde te 
nemen tegen het bierverbruik. Thans denk ik er anders over.” 

Voor het gebruik van sterke dranken berekent dr. van de Perre, dat 
er een vermindering in het verbruik is sinds 1905 en 1911: “Dat is 
bemoedigend. Maar de uitslag mag ons niet verblinden. Denkelijk is 
die uitslag te danken aan de strijd tegen het alcoholisme door de 
verschillende bonden. Maar, al heeft die strijd zeer veel goeds in, 
toch bereikt hij gewoonlijk enkel dezen, die alcohol in zeer kleine 
hoeveelheid verbruiken. De zwakken, de voorbeschikten ontsnappen 
aan de invloed van die strijd. En tot hun bescherming moet de wet 
handelen. We doen het wel voor de Kongolezen. Waarom niet voor 
de Belgen?” 

Omtrent het wijnverbruik zegt dr. Van de Perre, dat dit sinds 1860 is 
verdubbeld, terwijl de bevolking van België slechts met een derde 
vermeerderde. Vergeleken met het wijnverbruik in andere landen, 
bekleedt België een eervolle plaats. Dr. van de Perre schrijft: 

“Herleiden we de hoeveelheid wijn tot alcohol. 

In 1910 verbruikte België 491.740 hl., die, de wijn berekend aan 10°, 
49.147 hl. zuivere alcohol, of 98.348 hl alcohol aan 50° 



 

vertegenwoordigen, tegen 651.250 hl. onder vorm van bier en 
388.025 hl. onder vorm van sterke dranken. 

Wat is de betekenis in de strijd tegen het alcoholisme? 

Indien de hoeveelheid alcohol onder vorm van wijn niet zo groot is 
per inwoner gerekend, daaruit mogen we niet besluiten, dat het 
alcoholverbruik gevaarloos is. Immers de wijn wordt door een zeer 
klein getal inwoners verbruikt en daardoor is het verbruik per hoofd 
nog groot. Het is ontegensprekelijk, dat veel Belgen alcoholziek 
worden door wijnverbruik. 

Het alcoholisme willen bekampen, met bier en sterke dranken door 
wijn te vervangen is dus charlatanisme, des te meer dat goedkope 
wijn dikwijls vervalst is en dus schadelijker wordt. 

De invoer van wijn als volksdrank heeft dit ander gevaar – wat in 
Frankrijk bewezen is – dat telkens er een crisis komt in de wijnkweek, 
het verbruik van sterke dranken toeneemt. Dit feit versterkt de 
waarheid van de spreuk: wie drinkt, zal drinken. Maak de werklieden 
gewoon aan het drinken van wijn, dus aan het verbruik van alcohol 
onder de vorm van wijn en de drang om steeds meer en meer alcohol 
te drinken zal van hen meester worden. Ook verklaren de dokters van 
de gestichten voor geesteszieken in Frankrijk, dat het alcoholisme 
door wijnverbruik meer verspreid is dan het alcoholisme door sterke 
dranken verwekt.” 

29 april 1917 

Er heeft zich, naar De Toorts meldt, een commissie gevormd om 
fondsen bijeen te brengen, ten einde Vlaamse studenten in staat te 
stellen, aan een universiteit in ons land hun studies voort te zetten. 
Deze commissie bestaat uit de heren mr. P. W. de Koning, voorzitter; 
mr. A. J. M. van Wessem, secretaris; J. H. van de Wall Bake, 



 

penningmeester; prof. dr. H. D. J. Bodenstein, mr. Aug. E. M. Pevel, 
prof. dr. E. H. Saltet en mr. H. Verkouteren. 

30 april 1917 

Noodkreet der Nederlandse bevolking in België. 

Het volgende verzoekschrift is heden aan de Nederlandse regering 
gezonden: 

Ondergetekenden, leden van de commissie uit de Nederlandse 
bevolking te Antwerpen, vragen voor onderstaande feiten uw 
aandacht. 

Midden januari jl. werd door hen, ingevolge een oproep van de 
subcommissie van de Koninklijke Nederlandse Commissie tot 
regeling van de voorziening van noodzakelijke levensbehoeften in 
Belgische gemeenten een bepaald bedrag per hoofd gestort, voor het 
aanschaffen van levensmiddelen. 

De commissie beloofde, behoudens onvoorziene omstandigheden, 
éénmaal per maand een uitdeling te doen, waardoor duizenden 
Nederlanders in de reeds lange droeve periode een lichtstraal 
meenden te zien gloren. 

Met de meeste gelatenheid en in het besliste vertrouwen, dat de 
gedane beloften spoedig verwezenlijkt zouden worden, bleven wij 
wachten, doch moesten na ongeveer twee maanden tot de ervaring 
komen, dat van het uitdelen van kaas, boter, vet en spek vooreerst 
niets zou komen. 

Van de zijde van het Nederlands Steuncomité ter plaatse ontving elke 
inschrijver een circulaire met een bonboekje, waardoor hem de 
gelegenheid geboden werd, éénmaal per week zich enkele 



 

levensmiddelen, zoals zuurkool, snijbonen, groene erwten, haring of 
bokking aan te schaffen. 

De rantsoenen waren zeer klein, 250 gram van de eerst genoemde 
groenten en slechts 100 gram erwten per hoofd. De gedroogde 
boerenkool, die op de lijst voorkwam, en waarvoor het rantsoen op 
50 gram per hoofd bepaald was, en waar velen reikhalzend naar 
uitzagen, is nog niet uitgereikt. Bovendien werd ons een rantsoen van 
25 gram aardappelmeel per hoofd verstrekt. 

De meer dan gebrekkige verzorging door genoemde comités heeft 
onder de hier verblijvende Nederlanders een zeer te verklaren 
misnoegdheid veroorzaakt, die wij meenden onder uw aandacht te 
moeten brengen. 

Velen vragen zich af, of het gebrek aan doorzicht of laksheid is, die bij 
de commissie voor levensmiddelenverzorging aan Nederlanders 
voorzit. 

Wat de ondertekenaars van de circulaire bezielde om ons op te 
roepen en ons geld te laten storten, is ons tot nog toe onbekend. 

Noodgedwongen wendden wij ons tot de subcommissie, om een 
verbetering in de rantsoenering, en opheldering omtrent de 
vertraging daarin te bekomen, doch moesten na bespreking met 
genoemde commissie erkennen, dat ons een uitzicht op verbetering 
hunnerzijds onmogelijk scheen. 

Het meest verpletterende, dat wij op 20 dezer vernamen, was, dat 
zelfs het allerbedroevendste rantsoen, dat ons gedurende een aantal 
weken was uitgereikt, deze week voor het laatst plaats had. 



 

Ten einde raad richten wij ons thans tot de Nederlandse regering, 
met de vraag of deze onverklaarbare toestand nog langer zal blijven 
voortduren. 

Waarderend wat ge voor alle strijdvoerende naties gedaan hebt, 
vragen wij ons af, of wij, uw landskinderen, niet evengoed aanspraak 
mogen maken om al uw krachten in te spannen, ten einde ons van de 
meest onontbeerlijke levensmiddelen te voorzien. 

Te groot is, naar onze inzichten, het getal der Nederlanders, dat door 
de opgesomde feiten genoodzaakt is geworden naar Nederland terug 
te keren, en misschien, binnen afzienbare tijd, geheel ten laste der 
liefdadigheid te komen. 

Wij rekenen er ten stelligste op, dat uw regering niets onbeproefd zal 
laten, om zo spoedig mogelijk aan de onhoudbare toestand een einde 
te maken. 

Het verzoekschrift is ondertekend door S. Samson, M. Swalf, 
secretaris, Vestingstraat 60, M. Polak, S. Sarlie en A. Schaap. 

1 mei 1917 

In België. 

Londen, 30 april. Reuter heeft van een Belgisch geneesheer, die 
zoeven te Londen is aangekomen, schokkend nieuws gehoord over 
de algemene gezondheidstoestand in enige middelpunten der 
Belgische nijverheid. De dokter zegde, dat de levenskracht van de half 
verhongerde arbeiders zo erg is aangedaan, dat een groot aantal van 
hen volstrekt niet bij machte is om ziekten als longontsteking, tyfus 
of zelfs influenza van gewone aard te weerstaan. Velen zijn zo 
verzwakt, dat ze geenszins in staat zijn tot het doen van licht werk. 
Deze zwakheid der organen gaat gepaard met alle tekenen, die 



 

wijzen op een naderende tuberculose, welke toestand zich het hele 
leven door moet laten voelen. Tussen de arbeiders in de streek, 
waarin de zegsman van Reuter woonde, nam het aantal zieken als 
volgt toe: 1914, 162; 1915, 179; 1916, 275. In januari en februari 1917 
steeg dit aantal opeens tot 378. In 1916 bedroeg het aantal 
sterfgevallen 0,31 procent, maar in januari en februari 1917 steeg het 
tot 3,05 procent. Van 640 werklieden in dezelfde streek bleven er 614 
2 ¼ (Engelse) pond tot 5 ¼ “Stone” in gewicht beneden het 
gemiddelde. Tal van die mensen lijken op totaal verwaarloosde en 
uitgeputte oude mannen. Het aantal ziekten dat uit gewone 
bedrijfsongevallen voortkomt, is buiten alle verhouding tot het cijfer 
in gewone tijden. 

De Verenigde Staten en België. 

Havre, 30 april. De Belgische regering heeft vernomen, dat de 
Verenigde Staten haar 150 miljoen dollar zullen schenken voor de 
voorziening met levensmiddelen, en wel 90 miljoen voor België en 60 
miljoen voor Frankrijk. De genoemde dienst komt België op dit 
ogenblik op ongeveer 40 miljoen frank per maand te staan. 

Uit Antwerpen. 

Onze Antwerpse correspondent Emanuel de Bom deelt ons mede, op 
27 dezer. 

Tengevolge van de laatste gebeurtenissen op internationaal gebied, 
nemen Spaanse en Nederlandse heren de plaats in van de 
Amerikaanse afgevaardigden der Commission for Relief bij het 
Nationaal Comité voor Hulp en Voeding in België, en vormen een 
bijzondere commissie daartoe. Mr. I. W. Iwes (van ’s Gravenhage) is 
in deze hoedanigheid in de provincie Antwerpen aangewezen. Op de 



 

laatste zitting van het Provinciaal Comité is hij door de voorzitter, mr. 
Louis Franck, in de volgende woorden aan de leden voorgesteld: 

De talrijke banden, die Nederland en België verbinden, hebben zich 
in deze oorlog nog versterkt en vermeerderd. Bij elke gelegenheid 
hebben de Nederlandse regering en het Nederlandse volk ons de 
hartelijkste blijken van sympathie gegeven. Het zo spontaan en 
liefderijk onthaal van de vluchtelingen, die als een stortvloed in de 
tragische dagen van 1914 over de grenzen stroomden, de gastvrijheid 
aan onze geïnterneerde soldaten en aan zo velen onzer medeburgers 
sedert meer dan twee en half jaar geschonken, het 
medebeschermheerschap der Commission for Relief, de zo 
verdienstelijke en onverdroten werkzaamheid der Nederlandse 
legatie te Brussel, de bemoeiingen der grenscommissie tot invoer van 
brood en andere eetwaren, het zijn ze vele merkmalen van 
Nederlandse offervaardigheid en van Nederlandse edelmoedigheid 
(toejuichingen). De dankbaarheid van ons volk voor zoveel 
werkdadige steun is diep en algemeen. Elk redelijk mens voelt hoe 
moeilijk de internationale toestand is, waarin onze Hollandse buren 
en vrienden zich bevinden, en niemand, die geen hoge achting 
koestert voor de kalme en fiere waardigheid, waarmee de 
Nederlandse regering trouw blijft aan haar moeilijke onzijdigheid en 
nog moeilijker onpartijdigheid. Het is daarom een groot voorrecht 
voor ons, dat zij met de Spaanse regering, wiens verdiensten wij niet 
genoeg kunnen roemen, erin toegestemd heeft, dat uit beide landen 
afgevaardigden de door het vertrek der Amerikanen opengevallen 
plaatsen voor toezicht en medewerking bij het Nationaal Comité 
zouden komen vullen, in België zowel als in Noord-Frankrijk. 

In uw aller naam begroet ik M. Iwes en dank hem zeer bijzonder voor 
het hoge gevoel van plicht, waarmee hij een moeilijke taak 
belangloos aanvaardt. 



 

De Verenigde Staten en België. 

Washington, 1 mei. De Verenigde Staten zullen binnenkort aan België 
een lening verstrekken. Het bedrag wordt bij benadering op 
150.000.000 dollar geschat. 

2 mei 1917 

Vis voor België en Noord-Frankrijk. 

Sedert enkele dagen worden van IJmuiden belangrijke hoeveelheden 
verse zeevis, soms 15 wagons per dag, per spoor naar België en 
Noord-Frankrijk verzonden. De H. IJ. S – en de Nederlandse 
Staatsspoor hebben zich bereid verklaard, dit vervoer geheel 
kosteloos te doen. De vis wordt gezonden aan de Belgium Relief, die 
een vertegenwoordiger te IJmuiden heeft aangewezen; deze treedt 
geheel belangloos voor haar op. De Engelse Fish-Export te IJmuiden 
stelt dagelijks zoveel van de haar toegewezen hoeveelheid verse 
zeevis voor dat doel beschikbaar als benodigd is en zij maar enigszins 
kan missen. 

Levensmiddelen voor Hollanders te Brussel (ingezonden stuk). 

Geachte Heer! 

In uw blad van gisteren las ik het protest der Antwerpse Hollanders, 
omtrent de hulp van Nederland inzake de voorziening met 
levensmiddelen. 

Een soortgelijke klacht van iemand te Brussel stond enige weken 
geleden ook in uw blad te lezen. Als Nederlander, te Brussel 
woonachtig en thans voor een tweetal weken in het vaderland 
vertoevend, wil ik graag deze zaak nog even nader toelichten. 
Vanzelfsprekend kan ik alleen de Brusselse toestanden beoordelen. 



 

Er is te Brussel een “Nederlandse Vereniging van Weldadigheid” 
gevestigd. Deze vereniging distribueert enige levensmiddelen, doch 
op zodanige wijze, dat zij buiten het bereik van tal van Hollanders 
blijven. In de eerste plaats moet men – tenzij men behoeftig is – lid 
zijn. Dat kost ten minste 12 F per jaar. En nu zal u wel van mij willen 
geloven dat er velen zijn, niet bereid om zich als “behoeftige” aan te 
melden, wegens de negatieve gevolgen, zoals minder heuse 
behandeling, en toch niet in staat zijn, in deze tijd de 
lidmaatschapsbijdrage uit te geven. Want … hielp het dan nog maar. 
Ik zelf ben lid van deze vereniging, doch kan u verzekeren, dat er 
weken voorbijgaan, dat men niets kan bekomen, of een pond 
zuurkool of een pakje aardappelmeel. Ik zeg dit niet als grief tegen de 
vereniging; ik constateer alleen het feit. Mijn grief gaat tegen de 
Nederlandse Regering, die hier niet beter voorziet. 

Het was dan ook voor de Hollanders een uitkomst, toen zij vernamen 
dat de Koninklijke Commissie – “Commissie C” – zou gaan werken in 
Brussel. Wij werden uitgenodigd een voorlopig bedrag van 7,5 F per 
persoon te storten. Honderden voldeden graag aan deze oproeping, 
zodat ik heb horen zeggen, dat een bedrag van ongeveer 20.000 frank 
bijeen werd gebracht. En na weken, maanden wachten komt er niets. 
Speciaal hierover klaagde de Brusselse inzender. En hij zegde, dat hij 
zich feitelijk bezwaard voelde, dat hij dagelijks profiteerde van de 
hulp der Belgische en Amerikaanse Voedingscommissies, terwijl hij 
als Hollander op Nederland aangewezen was. Doch er is meer. Er was 
sinds enkele maanden ook een Duitse commissie gevormd, om de 
vele Duitsers, die in Brussel wonen, te helpen. En deze “Hunnen” 
waren – naar gewoonte – weer zo “barbaars”, dat ook de Hollanders 
daar ingeschreven werden en op voet van gelijkheid met hun eigen 
landgenoten werden behandeld. Wij kregen daar elke 14 dagen 
boter, vet, olie, aardappelen en dergelijke. 



 

Toen nu echter de “Commissie C” ging werken, heeft de Duitse 
commissie, m.i. volkomen terecht, hoewel ik er zelf mee gedupeerd 
was, de Nederlanders geschrapt en hen naar hun eigen commissie 
verwezen. 

Zo waren wij de Duitse hulp kwijt en kregen daarvoor in de plaats … 
Dat moet nog komen misschien, maar, zo zal u begrijpen, dat ik wou, 
dat deze Hollandse commissie nooit begonnen was. Maar wellicht 
komt het nog? Met Hollandse voortvarendheid: wie spoedig helpt … 

Met dank voor de plaatsing, hoogachtend. 
De D. 

Brussel (tijdelijk Amsterdam), 01/05/1917 

3 mei 1917 

Uitvoer van nuchtere kalveren. 

De afgelopen week zijn te Hoek van Holland voor export naar België 
en Engeland ruim 6600 nuchtere kalveren geslacht. 

Uit België. 

De Société Cockerill zal voor 1 miljoen frank 5 % kasbiljetten uitgeven. 

4 mei 1917 

Vrij België bevat het slot van het artikel van dr. Van de Perre over de 
alcoholplaag in België. In dit laatste gedeelte behandelt de schrijver 
het alcoholisme in verband met de herbergen, de staatskas, de 
landbouw; in zijn besluit zegt hij: 

De meesten onder ons staan geslagen, machteloos en Goddank! allen 
schuldeloos tegenover de gesel, die Europa teistert. 



 

Naast die gesel heerst een plaag, die veel meer kwaad veroorzaakt 
dan de oorlog. En daaraan hebben we allemaal schuld. 

Strenge en dringende maatregelen dringen zich op. Het komt er op 
aan, dat de wetgevers dadelijk optreden. Het ogenblik is gunstig. De 
alcoholvoorraad is in België uitgeput. De bevolking zal strenge 
maatregelen, die de toekomst van het volk moeten vrijwaren, 
geredelijk aannemen. 

De staatskas zal er niet onder lijden. Wat zal de staat niet sparen aan 
zinnelozengestichten, rechtspraak, gevangenissen, enz. We mogen er 
ons ook aan verwachten, dat de oorlogsuitgaven zullen verminderen. 
En was de alcoholvoortbrengst niet de geldschieter van het 
militarisme? Telkens er nieuwe krijgslasten werden gelegd moest de 
alcoholopbrengst de nieuwe leningen betalen. Wat een schoner 
weerwraak dan die van het militarisme, dat, gevoed door de alcohol, 
met zich het alcoholisme zelf zou meesleuren in zijn vernieling. 

Het nagaan der huidige gebeurtenissen geeft stof tot zoveel 
overweging. 

Naarmate in de laatste 25 jaar de rijkdom, de algemene welvaart 
klom, naarmate klom het ongeloof, daalde het geboortecijfer, klom 
het militarisme, klom het alcoholmisbruik alsof de beschaving, 
getrokken door een vijfspan van weelde, ongeloof, alcoholisme, 
malthusianisme en militarisme, in een wilde vaart naar de afgrond 
wilde. 

Aan ons te redden wat er te redden valt. Stoppen wij het span 
vooraleer de westerse beschaving ineenstort. Krijgen we het 
alcoholisme te vatten, dan zullen we veel hebben veroverd voor zijn 
redding. Hadden de mensen van goede wil zoveel kracht 
ingespannen om het alcoholisme te breken als ze besteed hebben 



 

aan het militarisme, hun steven ware beter beloond geworden. Wat 
mij betreft, ik herinner me het woord van onze geleerde en beminde 
meester Verriest, die na een kliniekles, waarin hij ons in levenden lijve 
de gevolgen van het alcoholisme had getoond, het woord dat het 
vonnis uitsprak: “Dat is het werk van een gewetenloos parlement.” 

Zijn vonnis was streng, te streng, want de meester vergat, dat de 
parlementsleden de alcoholplaag niet kenden zoals hij ze kende, al 
kenden ze de plaag toch voldoende om er de Kongolezen tegen te 
beschermen. Maar ik, dokter, ken de kwaal. En ik hoop, dat ik geen 
mea culpa zou moeten slaan. 

6 mei 1917 

Havre, 5 mei. Een koninklijk besluit behelst: 

Alle Belgen, die in het tweede halfjaar van 1898 geboren zijn, worden 
voor de duur van de oorlog opgeroepen ten dienste van het 
vaderland. 

Daarbuiten vallen ten eerste diegenen, die zich op 21 juli 1916 in 
bezet gebied bevonden; ten tweede zij, die zijn afgekeurd of met 
verlof gezonden, en ten derde zij, die deel uitmaken van de legers der 
geallieerden. Op één juli aanstaande moeten zij in dienst treden. 

9 mei 1917 

Havre, 8 mei. Vanochtend is het congres nopens de middelen, om 
mensen, die de oorlog tot invaliden heeft gemaakt, voor een beroep 
op te leiden, zijn werkzaamheden begonnen onder leiding van 
Berryer, Belgische minister van binnenlandse van binnenlandse 
zaken, ter vervanging van de Broqueville, die ongesteld was. Verder 
waren aanwezig de Franse generaal Malleterre en de Belgische 
generaal Melis, de Paeuw, secretaris van het congres, senator 



 

Thiebaut, Brunet, het kamerlid en vele burgerlijke en militaire 
overheidspersonen. 

De minister van binnenlandse zaken heette de congresleden van 
harte welkom. Hij wees op het belang van het congres, waaraan de 
bloem uit de landen der geallieerden deelneemt. Hij houdt zich 
overtuigd, dat wat het tot stand brengt vruchten zal dragen, wat 
aangaat de feitelijke uitkomsten voor de verminkten van de grote 
oorlog. 

Nadat de Paeuw daar enige woorden aan had toegevoegd, begonnen 
de aanwezigen de arbeid in de afdelingen. Het congres besloot bij 
acclamatie tot ereleden van het bureau de ministers de Broqueville, 
Bourgeois en Berryer zomede de staatssecretarissen Godart en 
Roden te benoemen. 

De president der republiek zal de openbare vergadering van drie uur 
bijwonen. 

Havre, 8 mei. Berryer heeft ook de plechtige zitting vanmiddag om 
drie uur geleid. Er was een drom mensen tegenwoordig, onder wie 
de president van de republiek en mevrouw Poincaré. Berryer 
ontwikkelde in zijn rede het denkbeeld, dat de invaliden ertoe 
moeten worden gebracht, geen hulp te behoeven en zich 
hulpbronnen te verschaffen, die, gevoegd bij het staatspensioen, hun 
een eerzaam leven zullen verzekeren. 

Godart, Roden en Bourgeois sloten zich bij die rede aan. Ze zwaaiden 
België lof toe, dat het voorbeeld gaf bij de tegenstand ten behoeve 
van het recht en de eerste werken van “heropvoeding” in het leven 
riep. 

Daarna spraken de afgevaardigden van de bondgenoten en ging 
Poincaré de bij het congres behorende tentoonstelling openen, 



 

terwijl een muziekkapel van verminkten de volksliederen ten gehore 
bracht. 

10 mei 1917 

Uit IJmuiden wordt aan het Nieuws van de Dag gemeld: 

De invoer van vis in België is weer verboden. Op last van de Duitse 
regering is de vergunning tot invoer van verse vis uit IJmuiden in 
België aan de Relief-commissie voor de bevolking in België en Noord-
Frankrijk, zonder opgave van redenen, plotseling ingetrokken. 

11 mei 1917 

Het uitvoerrecht op de goederen, die nog naar Nederland kunnen 
worden uitgevoerd, is weer met 15 procent verhoogd. Stenen en 
cementtegels worden nu met 30 procent belast. 

De Duitse overheid in België heeft de volgende verordening 
uitgevaardigd betreffende “het dragen van kentekens in de scholen”. 

Art. 1. Belgische kentekens of kentekens van andere met het Duitse 
rijk om met de bondgenoten ervan in oorlog zijnde landen (vaandels, 
behangsels, linten, strikken, penningen en dergelijke) mogen noch in 
de schoollokalen aangebracht, noch door leden van het 
onderwijzend personeel of van het toezichtpersoneel, noch door 
scholieren in de school zelf of ter gelegenheid van door de school 
ingerichte feesten, uitstappen, enz., gedragen worden. 

Art. 2. Leden van het onderwijzend personeel, schoolhoofden en 
schoolopzieners, die overtredingen van het verbod vervat in art. 1 
dulden, begunstigen, er aanleiding toe geven, of zelf zulke 
overtredingen begaan, worden met ten hoogste 1500 mark boete of 
met ten hoogste 6 maanden gevangenisstraf gestraft. 



 

Art. 3. De Duitse overheden zijn bevoegd de lokalen van al de in 
België bestaande scholen te betreden, om overtredingen van het 
verbod in art. 1 te verhinderen en om de onder art. 2 aangeduide 
strafbare handelingen vast te stellen; ze zijn om dezelfde redenen 
eveneens bevoegd het onderwijs, alsmede de feesten, uitstappen, 
enz. door de scholen ingericht, te bewaken. 

Art. 4. Wie de onderzoekingen naar de onder artikel 2 aangeduide 
strafbare handelingen of de op grond van art. 3 bevolen 
bewakingsmaatregelen bemoeilijkt of verhindert, wordt met ten 
hoogste 1500 mark boete of met ten hoogste 6 maanden gevangenis 
gestraft. 

Art. 5. De krijgsbevelhebbers en de krijgsrechtbanken zijn bevoegd 
om de in artikelen 2 en 4 aangeduide strafbare handelingen te 
vonnissen. 

12 mei 1917 

Het steunwerk voor België. 

Berlijn, 11 mei. Nadat de Verenigde Staten hun onzijdigheid hadden 
opgegeven, is over de voortzetting van het steunwerk in België 
uitvoerig onderhandeld. Daaraan is nu een einde gekomen. 
Tengevolge hiervan kan de verzorging van de bevolking in de bezette 
streken van België en Noord-Frankrijk met leeftocht ook voortaan als 
verzekerd worden beschouwd. De bureaus van de steuncommissie in 
New York, Londen en Rotterdam zullen doorgaan met het werk als 
totnogtoe, nl. het geldelijk beheer, de aankoop en het vervoer van de 
voor het bezette gebied bestemde levensmiddelen verzorgen. Met 
het oog op het centraal karakter van het steunwerk, leidt een 
Spanjaard het Londense, een Nederlander het Rotterdamse bureau. 
De directeurs zullen zaken in verband met overeenkomsten met de 



 

regering van het betrokken land behandelen, terwijl de afwikkeling 
van de lopende aangelegenheden in handen van de Amerikaanse 
leden blijft. In de bezette streken van België en Frankrijk zijn sinds 1 
mei alle Amerikanen door mensen uit onzijdige landen, in de eerste 
plaats Nederland, Spanje en Zwitserland, vervangen. In de plaats van 
de Amerikaan, die tot nu toe aan het hoofd stond van het Brusselse 
bureau, komt een Nederlands-Spaans bestuur, overeenkomstig een 
nieuwe regeling van de plaatselijke bevoegdheid. Deze heren zullen, 
evenals de nieuwe Spaans-Nederlandse leden der steuncommissie, 
over de bezette streken worden verdeeld. Men schijnt er nu van op 
aan te kunnen, dat de nodige teerkost regelmatig zal worden 
aangevoerd. Nu de schepen van de steuncommissie geen havens in 
Groot-Brittannië meer voor onderzoek behoeven aan te lopen, 
hoeven ze evenmin het versperde gebied meer door. 

Havre, 11 mei. Bij koninklijk besluit is een commissie ingesteld, die 
aan de regering voorstellen moet doen om de maatregelen ter 
bestrijding van het drankmisbruik in het legergebied aan te vullen 
wat aangaat de toepassing daarvan op het (overigens Belgische) 
grondgebied naarmate dit wordt bevrijd en om een wetsontwerp 
voor te bereiden nopens de regeling voorgoed van het gebruik van 
geestrijke dranken in het bevrijde België. 

De bisschop van Luik. 

Luik, 23 april. 

Op zaterdag 29 april viert heel het bisdom Luik, de provincies Luik en 
Limburg, het vijftigjarig priesterjubileum van Martinus Rutten, 
bisschop van Luik. Deze gebeurtenis zou in vredestijd door optochten 
en processies langs versierde straten worden gevoerd. Nu zal het 
binnen de kerken blijven. Limburg, met zijn gelovige bevolking, zal 
daarbij boven onverschillig en koel Walenland de kroon spannen. De 



 

prins der kerk – “navolger van de apostelen”, leerde ons de 
catechismus van onze kinderjaren – is een kind van Limburg. Hij werd 
geboren te Geistingen, gehucht van de gemeente Kessenich, heel in 
het noorden, bij Maaseik en de Hollandse grens, op 17 december 
1843. Zijn ouders waren boerenmensen. De jonge Kempenaar ging 
naar het klein seminarie van Luik, waar al de priesters van het bisdom 
hun leer voltrekken. Al spoedig kwam hij in aanzien bij zijn leraars, 
want zijn geest was vlug en zijn werklust onvermoeibaar. In 1866 was 
hij leraar in de wiskunde in het klein seminarie van Saint-Roch, in de 
Luikse Ardennen, waar al de Waalse toekomstige priesters hun 
opleiding beginnen. Op tweede paasdag 1867 wijdde bisschop de 
Mery-Argenteau hem tot priester. Nog enkele jaren bleef hij les 
geven en bewerkte intussen zijn Cours d’Apologétique Chrétienne, 
die spoedig de aandacht trok. Dit lijvig werk kwam later wel 
meermaals voor in de politieke besprekingen van onze wetgevende 
kamer, bij gelegenheid van onderwijsdebatten. Het randde immers 
terdege de liberale en socialistische leerstelsels aan en was, in de 
bisschoppelijke normaalscholen in handen, als klasboek, van al de 
kwekelingen, die later onderwijzer zouden zijn. De heer Rutten werd 
een man van aanzien en van gezag. Kort daarop deken te Jerrières in 
de streek van Saint-Roch, werd hij doctor in de godgeleerdheid aan 
de hogeschool van Leuven. Bisschop Doutreloux benoemde hem tot 
vicaris-generaal en op 6 januari 1902 werd hij, als opvolger van 
bisschop Doutreloux, door kardinaal Goossens gewijd. 

De Limburgse gelovigen hebben monseigneur Rutten bijzonder lief, 
omdat hij niet alleen voor hen een gouwgenoot is, maar ook hun taal, 
het Nederlands, zeer beschaaft spreekt en schrijft, en haar zo 
machtig is zoals zelden iemand, die de Luikse zetel heeft bekleed. De 
Montpelier, de Mery-Argenteau, twee aristocraten, Doutreloux, om 
er maar drie uit de jongste jaren te noemen, waren volbloed Walen, 
de taal van de Limburgers volkomen onmachtig, zodat ze nooit het 



 

volk konden toespreken. Bisschop Rutten doet dit niet enkel met 
gemak, maar ook met voorliefde. Zijn woord is helder, schilderachtig, 
keurig. Zijn vorm is eenvoudig en opwekkend meteen. Daarbij is hij 
de nederigheid zelf. 

Kan het verwondering baren dat een dergelijk kerkvoogd hoog wordt 
vereerd en nu in jubel zal worden gevierd? Heel de provincie Limburg 
door zijn intekenlijsten rondgegaan. Men zal ze verzamelen in een 
prachtige kunstband en ze door een bijzondere afvaardiging naar het 
bonkig, bijna op een vesting lijkend, bisschoppelijk paleis te Luik, 
langs de Maas, aan de prelaat aanbieden. 

Maarten Rutten is, het mag gezegd, onder de zes bisschoppen in 
België, en waarvan vier in het Vlaamse land hun bediening 
waarnemen, de enige flamingant. Hij is een trouw en zeer 
beschermend lid van het Davidsfonds, de over het ganse land 
verspreide katholieke instelling, met duizenden leden, die zich 
beijvert tot voordeel van de opbeuring van het Vlaamse volk, zijn 
rechten, zijn letterkunde en zijn taal. Ook het Davidsfonds zal de 
jubilaris hulde brengen. Er zal hem een triptiek worden aangeboden, 
werk van de flinke schilder Karel Theunissen van Maaseik, en 
voorstellend het leven van de heilige Lutgardis, patrones van 
Limburg. Meteen wordt het leven van de heilige in verzen opgesteld 
en onder prachtband aangeboden. Te Hasselt zal een plechtige 
feestmis worden gezongen door niet minder dan 200 geoefende 
zangers, en wel in de hoofdkerk van de H. Quintinus. Al de 
schoolkinderen van de stad hebben meegewerkt aan de versiering 
der verzamelde inschrijvingslijsten. Geen dorp in de provincie zal 
onverschillig blijven aan de jubel, geen kerk zonder hoogtij, op die 
plechtige dag. 

Doch, en dit ook is een volksvreugde, door velen ongevoeld, immers 
ongeweten, de eeuwen van de Luikse prins-bisschoppen, onder wie 



 

velen echte dwingelanden, volksverdrukkers en wel enkelen 
misdadigers waren, zijn voor immer voorbij. Het bisschoppelijk paleis 
van heden is een wijds doch doods gebouw. Waar thans de grote 
Place Saint-Lambert zich uitstrekt, stak eens de wonderbaar 
prachtige kathedraal van Sint Lambrecht haar twee torens naar de 
heuvel. Thans is van haar geen steen meer boven de grond te vinden. 
Het vorstelijk paleis der prins-bisschoppen, is er één zoals er veel 
koningen, en zeker de koning der Belgen onder hen, niet hebben. Het 
hoort thans het land toe, dient tot huisvesting van de rechtbanken in 
haar minst mooie gedeelte, doch tot provinciaal paleis, daar waar de 
bisschoppen van vroeger hun koningszalen hadden. In de zetels van 
vroeger, gesteld op de tapijten van voor eeuwen, en in het zicht van 
goudbloeisel en allerkostbaarste wandbehangsels, zitten thans de 
leden van de provinciale raad, socialisten en liberalen, meest allen 
vrijdenkers, met enkel onder hen een achttal katholieken, onder wie 
de broer van de bisschop. Andere tijden, andere zeden! 

14 mei 1917 

Voor de verminkten. 

Havre, 13 mei. Het bondgenotencongres voor de heropleiding van in 
de oorlog verminkten in een of ander vak is geëindigd. Te Portvillez 
heeft minister Berryer tot twaalfhonderd mannen, die aan de IJzer 
verminkt zijn, een redevoering gehouden, waarbij hij gezegd heeft, 
dat het land zijn schuld zal weten af te lossen jegens de helden, die 
hun bloed gegeven hebben voor België. Neven, kamerlid voor 
Limburg, vertolkte de redevoering van de minister in het Vlaams. 
Afgevaardigden der bondgenoten namen vervolgens het woord om 
hulde te brengen aan België. 

Minister Berryer sloot het congres met een tot weerziens in een 
bevrijd en gezuiverd Brussel. 



 

De directie van het Gemeentekrediet van België zal een nieuwe 4 
procent lening van 50 miljoen frank uitgeven. De lening is in 66 jaar 
aflosbaar. 

De Crédit général Liégeois heeft, in vergelijking met 1915, een gunstig 
boekjaar achter de rug. De winst over 1916 beloopt 2.519.678 frank, 
waarvan 1.514.103 afgaat voor onkosten. Een dividenduitkering 
vindt niet plaats. 

De Banque de Crédit Commercial, in Antwerpen, heeft een 
nettowinst over 1916 gemaakt van 417.962 F. Het dividend is op 5 
procent vastgesteld. 

16 mei 1917 

Uit Luikerland. 

Luik, 5 mei. 

Terwijl thans het land in roer is, na de bedegang naar Berlijn van de 
zeven afgevaardigden uit de Raad van Vlaanderen, en de scheiding 
op het gebied van de talen stelselmatig en beslist wordt doorgezet 
tot haar algehele voltrekking, mag men zich al nieuwsgierig gestemd 
voelen omtrent de houding van de geestelijkheid. 

Deze toch was voor de oorlog op het stuk van binnenlandse politiek 
een aanzienlijke, ik zou bijna zeggen overwegende kracht, met wil, 
moed en doordrijvendheid. Ze oefende algemeen gezag uit over de 
politieke toestand in gans het land, meest nochtans in de Vlaamse 
gewesten, zeker niet het minst in de bijna gans klerikale provincie 
Limburg, waar enkel twee liberale kamerleden op zeven en geen 
enkele senator kon worden afgevaardigd. 



 

In geen der zes bisdommen, en zo we de Walen hier niet in 
aanmerking nemen, in geen enkel Vlaams diocees staat de kans voor 
actieve medewerking van pastoors en kloosterlingen voordeliger dan 
in het bisdom Luik, waartoe Limburg behoort en dat aan zijn hoofd 
de danig Vlaamsgezinde bisschop Rutten heeft staan, naar men 
verzekert, geen vijand van de activisten. 

Bij de ouderen van dagen, die zich, op troostende uitzonderingen na, 
weinig met de beweging hebben gemoeid, kan heel zeker geen 
wakkere optreding tot ontvoogding van het volk door eigen taal en 
volledige zelfstandigheid meer verwacht worden. Ze zijn 
Vlaamsgezind. Ze zeggen het luid. Ze spreken ongaarne over de 
beweging en over de beweging van die beweging. Ze spreken allen in 
hun omgang, onder elkaar en immer in hun kerk behoorlijk 
verstaanbaar “Vlaams”, doch waar er moed hoort om aan de 
verlossing te werken en om door gezaghebbend optreden hun kudde 
in te lichten om het oude hek en de oude bril met iets gans 
hedendaags te vervangen, gaan ze veel te bezadigd en met al te koel 
gemoed voor de toestand en zouden zich wel verontschuldigen met 
de woorden, “De mens wikt; God beschikt”. 

Versperring op de wegen naar de toekomst werpen ze niet op. Ze 
zouden misschien wel, onder de haast goedwillig toekijkende 
ambtgenoten er hier en daar een vinden, die elke belemmering zou 
helpen ruimen, om de jongeren brede voorkampers-heirbanen aan 
te leggen. 

De jongeren? Zo! Die zijn uitgerust en vaardig. De tijd is lang voorbij, 
wanneer men aan de Vlaamse priesters van het klein seminarie te 
Sint-Truiden, om hen bekwaam te maken toch behoorlijk hun 
sermoenen te kunnen “verdutsen” aan de dorpelingen en de kleine 
mensen uit de steden, één uurtje Nederlandse les in de week gaf. Al 
is nog lang de toestand niet zuiver, al overheerst nog oppermachtig 



 

het Frans in al de scholen, waarlangs de geestelijkheid naar altaar en 
kansel moet opgaan, toch is de bedienaar van de kerk geheel 
ontfranst, geheel vervlaamst, en spreken nog de jongeren, in hun 
verenigingen en in de wandeling, enkel bij uitzondering Frans. Daar 
nu de adel en de hoge burgerij hier minder kinderen aan de kerk 
kunnen afstaan, omdat ze er te weinig of geen hebben is de hogere 
geestelijke overheid voor verder voldoende incorporatie zich moeten 
gaan wenden tot de geringe bevolking, wel vaak tot de kleine boeren 
en de arbeiders. Hieruit volgt dat de jonge geestelijke nooit, of toch 
zeer zelden, nog de weg naar de wijnkelders en tafelfeesten van de 
in merg en been verfranste aristocratie vindt, en liever blijft verkeren, 
met zijn eenvoudige en overtuigde volksziel, in het midden, waarin 
zijn wieg heeft gestaan. 

Wat vroeger de hogere wereld heette, schreef in 1910 de wakkere 
Vlaamse voorkamper Paul Bellefroid, van Hasselt, is thans in Limburg 
aan het doodbloeden in opzicht van letterkundige ontwikkeling. Zij, 
die te midden van het volk opgroeien en de polsslag van de natie 
voelen, hebben zich integendeel opgewerkt op verstandelijk gebied, 
terwijl de groten zich afzonderen in hun parken en automobielen. Dit 
is hun schuld niet, maar wel de schuld van het verfranst onderwijs, 
dat steeds voortwoekert. Slechts eigen planten gedijen op 
vaderlandse bodem; in eigen taal alleen is hoger geestesleven te 
vinden. Daarom wordt de Limburgs Vlaamse letterkunde rijk, terwijl 
de Franse daar sterft aan bloedarmoede.” 

Wij halen deze woorden aan om beter de toestand te betekenen, 
waarin zich thans de jongere geestelijkheid bevindt. 

Zich met het oog op de toekomst goed bevinden is echter niet 
voldoende. Men moet, alzo voordelig geplaatst, zich aan het werk 
begeven. Of de levieten van onze seminaries zowel die te Sint-
Truiden als die van het groot seminarie te Luik, thans, daar ze 



 

uitgerust zijn, naar het oorlogsveld zullen gaan, zoals veel van hun 
voorzaten deden in de Boerenkrijg uit de Franse tijd, ziedaar een 
vraag, waarop allen, met het oog op de toestand, ontkennend zullen 
moeten antwoorden. Hier of daar heeft wel één een opvlucht gedaan 
zoals in 1914 Dr. D. A. Stracke S.J. met zijn brochure “Arm 
Vlaanderen”, waarin hij de ontzettende algemene en alzijdige 
ellende van het Vlaamse volk beschrijft als met slagen van 
voorhamers, doch ze stormen niet voort en niet vooruit deze 
enkelingen en hebben geen hoop op het verschijnen van liederen, die 
uit de pastorieën en de kloosters zouden kunnen worden verwacht. 

Zo nochtans de geest goed is bij de jongere kerkdienaars, waarom 
zwijgen dan zovelen, die nog in 1912 en enkele weken voor de Duitse 
inval, bij de verkiezingen van 1914, als echte belhamels met knuppels 
en vuist de politieke antiklerikale ijveraars aanvielen en, hele dorpen 
door, de harten in brand staken om de heilige oorlog te verklaren aan 
socialisten en liberalen? Ze vochten toen voor het behoud van een 
Fransdolle regering, waarin een minister zetelde, een overtuigd 
katholiek, vijand dus van het “goddeloze” Frankrijk, en die in volle 
wetgevende kamer “Vive la France” had geroepen. Het moet wel zijn, 
dat monseigneur Rutten’s voorzichtigheid en kalmte en waardigheid 
heeft aangepredikt of kan laten aanprediken. Immers, zijn 
opperhoofd, aartsbisschop Mercier, geeft geen cent voor gans de 
Vlaamse Beweging, voor gans de ontvoogding van vier miljoen 
geestelijk verkleumde, zo trouwe schapen in de Roomse kooi. 

Nochtans, en dit durven wij bevestigen beslist te weten, de geest der 
jongere zielenherders is goed, de bezieling is volkomen voltrokken 
om de strijd aan te gaan. Er zijn er, die zich reeds leiders voelen en 
de vuist aan de kling houden om vaardig de wacht te kunnen 
optrekken. Er zijn er die het onrecht aan den lijve voelen, de armoede 
van het volk betreuren, het willen redden. Want ook zij gaan onder 
de armoede van de tweetaligheid gedrukt. Ze spreken Frans en 



 

Nederlands, doch geen van beide beschaafd genoeg. Ze voelen dit te 
best, wanneer ze met nog enkele zeldzame mooi Frans sprekenden 
moeten in betrekking komen en voelen dit nog meer, wanneer ze 
voor de in de staatsscholen gekweekte geletterde Vlamingen staan, 
die zo vlot en mooi Nederlands kennen. Ze zullen heel zeker die 
armoede niet lang dragen. 

Dat, zoals sedert enkele weken wordt geroepen, de beweging van 
Vlaanderens ontvoogding moet katholiek zijn, is gladweg een ketterij 
en grootspraak. Dogma of klerikalisme zullen Vlaanderen niet 
redden. De algehele samenwerking van al de krachten waarover het 
beschikt, kan dit alleen. Hierover later wel meer. 

17 mei 1917 

Voor het Belgische Rode Kruis. 

Een groep Belgische en Nederlandse personen hier ter stede hebben 
een propagandacomité opgericht, ten einde steun te verlenen aan 
het Belgische Rode Kruis. 

Het uitvoerend comité is samengesteld als volgt: commandant 
Gorren, voorzitter; R. van Loo en Dr. Bierens de Haan, 
ondervoorzitters; dr. A. van Rooy en luitenant Van de Walle, 
secretarissen; luitenant De Clercq, penningmeester; Rev. De 
Temmerman, Collas, Guillaume Steyns, Wilton, De Pooter, Fr. 
Bruynseels en luitenant Servais. 

Bestuurlijke scheiding in België. 

Het Vlaamsche Nieuws bevat de verordening van het Duitse bestuur 
in België, waarbij twee ministeries van landbouw en openbare 
werken, twee ministeries van wetenschappen en kunsten en twee 
ministeries van nijverheid en arbeid worden ingesteld. Uit de 



 

beschikkingen, die bij deze verordeningen gevoegd zijn, blijkt, dat tot 
algemeen secretaris van het ministerie van landbouw en openbare 
werken te Brussel benoemd is Vernieuwe; tot algemeen secretaris 
van het ministerie van wetenschappen en kunsten te Brussel E. 
Coremans. In het ministerie van nijverheid en arbeid te Brussel zijn 
benoemd: E. Verhees, tot algemeen secretaris; Fabri, tot algemeen 
opziener met de rang van algemeen bestuurder; R. Schrijvers, tot 
bestuurder; A. Matthijs, tot afdelingsoverste; F. Sterck en H. 
Troosters, tot afdelingsoverste; Van Melle, tot algemeen bestuurder; 
A. de Jaegher en E. Gevaert, tot bestuurders. 

De Duitse overheid in België heeft, volgens een bekendmaking in de 
Antwerpse Courant, de likwidatie bevolen: 

1°. Van het in België voorhanden zijnde vermogen van de (Engelse) 
huizen: R. & J. Dick, te Glasgow; Levy & Jacobs, te Brussel; Arthur 
Chamberlain, te Birmingham; A. E. Lewis, te Brussel; General Electric 
Cy. of Belgium Ltd., te Brussel; 

2°. Van de Britse deelnemingen aan de huizen: La Construction S. A., 
te Manage; Guthrie Murdoch & C°, te Antwerpen; 

3°. Van het in België voorhanden zijnde grondeigendom van de 
Engelsman Herbert Debenham. 

19 mei 1917 

Het steunwerk in België en Noord-Frankrijk. 

Londen, 18 mei. Uit New York aan de Daily Telegraph: Heden is 
officieel medegedeeld dat de Amerikaanse regering de financiering 
van het steunwerk in België en Noord-Frankrijk zal overnemen. 
Hoover heeft zijn medewerkers verwittigd dat na 1 juni geen gelden 
van particulieren meer zullen worden aangevraagd. 



 

20 mei 1917 

Havre, 19 mei. De Belgische regering heeft een rapport ontvangen 
over de toestand van de arbeidersbevolking, voornamelijk in het land 
van Charleroi. De hoeveelheid voedsel is tot een vierde van die in 
gewone omstandigheden ingekrompen. De lichamelijke toestand van 
die mensen is volslagen in verval.  Dit nijpt temeer door de aankomst 
van 15.000 uitgewekenen uit Saint Quentin. De arbeidersklasse 
wordt bedreigd met een totale bloedarmoede en alle ziekten, 
tuberculose in de eerste plaats. Het rapport dringt ernstig op een 
vermeerdering van de levensmiddelen en vooral van vet aan. 

Naar wij uit Havre vernemen heeft koning Albert het grootkruis van 
de Leopoldsorde verleend aan Brand Whitlock, de Amerikaanse 
gezant, voor de diensten welke hij aan de bevolking van bezet België 
heeft bewezen. 

21 mei 1917 

Men meldt ons: 

Er wordt in Nederland geklaagd over het onbarmhartig neerhakken 
van prachtbomen. Hoe moet er dan gezucht worden in het bezette 
België waar alle bruikbare hout door de bezettende macht wordt 
gerekwireerd en hele bossen worden neergelegd? 

Zoeven vernemen wij, dat niet alleen in de grensstreek en in de 
Ardennen aldus opgetreden wordt. Dezer dagen zijn zelfs de oude 
bomen omgehakt, die het heerlijke park van Beloeil in Henegouwen 
uitmaakten: ze worden naar Ath vervoerd en dienen voor het 
vervaardigen van de loopgraven, die de Duitsers aanleggen in de 
streek van Doornik. 



 

Het park van Beloeil hoort toe aan prins de Ligne en werd in de 
aanvang van de 18e eeuw aangelegd door niemand minder dan Le 
Nôtre. Het werd destijds bezongen in een bekend gedicht van prins 
Charles-Joseph de Ligne, die niet alleen een kranig krijgsman en 
diplomaat was, maar ook een uitmuntend schrijver. 

22 mei 1917 

Nederlanders in België. 

De Koninklijke Nederlandse Commissie tot regeling van de 
voorziening van noodzakelijke levensbehoeften in Belgische 
gemeenten meldt het volgende: 

Tegemoetkomend aan de dringende aanvragen van Nederlanders, 
woonachtig in België, om periodiek pakketten met levensmiddelen 
uit Nederland te mogen ontvangen, heeft de regering een regeling 
voor deze aangelegenheid ontworpen en daarvan de uitvoering 
opgedragen aan de Commissie voor regeling der voorziening van 
noodzakelijke levensmiddelen in Belgische gemeenten. 

Ze heeft daartoe aan deze commissie de bevoegdheid verleend om 
maandelijks een hoeveelheid van 4000 pakketten van 2 ½ kg voor 
bovengenoemd doel naar België uit te voeren. Bepaald is, dat elke in 
België wonende Nederlander ten hoogste éénmaal per maand een 
dergelijk pakket mag ontvangen. Met het oog op het beperkte aantal 
zal er rekening mee worden gehouden, dat uit hetzelfde gezin slechts 
één persoon over deze maandelijkse zendingen in aanmerking kan 
komen. 

De aanvraag is door een in Nederland woonachtig Nederlands 
familielid van de betreffende te richten aan het bureau Uitvoer van 
het departement van financiën, Amaliastraat 2 te ’s Gravenhage, 



 

hetwelk, na onderzoek van de aanvraag, de vergunning tot uitvoer 
aan de bovenvermelde commissie toezendt. 

Deze commissie is belast met de samenstelling en verzending van 
een uniform pakket. De pakketten zullen voorlopig inhouden: 1 pond 
boter, 1 pond kaas, 1 pond vet, 1 pond spek en 1 bus gecondenseerde 
melk. 

De prijs van deze verpakking wordt nader vastgesteld. Ook zal dan 
tevens worden bekendgemaakt, welke bijzondere formaliteiten nog 
vervuld moeten worden. 

23 mei 1917 

Havre, 22 mei. De ministerraad heeft in de loop van drie zittingen 
onder leiding van baron de Broqueville, hoofd van het kabinet, de 
tekst van een wet vastgesteld, die de verkoop van geldwaardige 
papieren, door de Duitsers sinds 4 augustus 1914 uit particuliere 
brandkasten en uit banken in België gehaald, van nul en gener 
waarde verklaart. Gedurende drie jaar nadat de vrede ondertekend 
is, zal elke eigenaar van gestolen of te gelde gemaakte 
waardepapieren bevoegd zijn om de verkoop nietig te laten verklaren 
en schadeloosstelling te eisen, zelfs indien de koper te goeder trouw 
heeft gehandeld. Deze bepalingen zullen ten spoedigste openbaar 
worden gemaakt. 

24 mei 1917 

Drankmisbruik in België. 

In België is, blijkens een koninklijk besluit in het Belgisch Staatsblad 
van 6-12 dezer – gezien de maatregelen, genomen sedert het begin 
van de oorlog in de door de Belgische troepen bezette streek, ten 
einde de gezondheid van de soldaten te beschermen tegen het 



 

gevaar dat voorkomt van het gebruik van sterke dranken; 
overwegende, dat het betaamt, deze maatregelen samen te schikken 
en, zo nodig, ze te vervolledigen, en dat het ogenblik gunstig is om 
eveneens te beraadslagen over de maatregelen, geschikt om het 
alcoholisme in het bevrijde België te bestrijden en te vernietigen – 
een commissie ingesteld, aan wie is opgedragen: 

- Aan de Belgische regering voorstellen te doen, strekkende tot het 
samenpassen en het vervolledigen van de maatregelen, die tegen 
het alcoholisme in de door de Belgische troepen bezette streek 
genomen werden, met het oog op hun trapsgewijze toepassing 
op het gezamenlijke grondgebied, naarmate het vrijgemaakt 
wordt; 

- Een ontwerp van wetsvoorstel tot regeling van het definitief 
alcoholstelsel, in bevrijd België, voor te bereiden. 

Tot voorzitter van deze commissie is minister Vandervelde benoemd 
en tot de leden behoort dr. Van de Perre, lid van de Belgische kamer, 
van wiens artikelen in Vrij België over de alcoholplaag in België in ons 
blad een overzicht gegeven is. 

25 mei 1917 

Havre, 24 mei. De Belgische economische raad heeft onder 
voorzitterschap van baron de Broqueville besloten, commissies tot 
het verschaffen van inlichtingen op economisch gebied in het leven 
te roepen. De leden daarvan zullen worden gekozen uit de Belgische 
comités in Nederland, Frankrijk en Engeland en zullen tot taak 
hebben in belangrijke aangelegenheden raad te geven. 

26 mei 1917 

Wolff meldt, ter bevestiging van het bericht aan de Frankfurter 
Zeitung uit Brussel, officieel: De gouverneur-generaal heeft, met 



 

opheffing van het bevel van 20 november 1916, overeenkomstig art. 
49 van de Haagse overeenkomst, rakende de wetten en gebruiken 
van de landoorlog, bepaald, dat aan de Belgische bevolking tot nader 
order als bijlage in de kosten en behoeften van het legerbestuur van 
het gezette gebied een oorlogsschatting van 60 miljoen frank per 
maand (men weet dat de maandelijkse oorlogsschatting tot dusver 
50 miljoen frank bedroeg) wordt opgelegd. Het geld moet door de 
negen provincies van België door middel van een lening opgebracht 
worden. 

De toekomst der Belgische nijverheid. (Ingezonden stuk) 

Sedert de eerste dagen der bezetting zijn aanzienlijke hoeveelheden 
werktuigen, vervaardigde producten en grondstoffen uit de 
Belgische fabrieken weggevoerd. Door een prijzenswaardig gedacht 
geleid, hebben de Belgische nijverheidsgroepen de toestand 
nauwkeurig onderzocht; ze hebben ingezien dat hun vrijheid van 
handelen hen de verplichting oplegde de belangen van hun 
landgenoten, die zich in het bezette gedeelte bevinden, te 
verdedigen. Ze oordeelden dat de Belgische nijverheid, aan haarzelf 
overgelaten, een zekere ondergang tegemoet ging, en waren 
overtuigd dat slechts de tussenkomst van de regering haar kon 
redden. 

De Belgische regering heeft het dringend verzoek van deze groepen 
met de grootste bereidwilligheid ontvangen en het principe van de 
tussenkomst door de staat aangenomen. 

Onder beschermheerschap van de regering en de steun van haar 
medewerking heeft zich een uitgebreide instelling gevormd, die voor 
doel heeft, de taak van onze industriëlen te vergemakkelijken en zich 
nieuwe werktuigen en voorraden voor hun fabrieken aan te schaffen; 
deze instelling zal als bemiddelaar tussen de regering en de 



 

fabrikanten dienen. Het organisme, in de vorm van een coöperatieve 
maatschappij ingericht, draagt de naam van “Nationale Maatschappij 
tot herstel der economische werkzaamheid in België”. 

De inrichters doen een oproep tot alle Belgische fabrikanten en 
handelaars, die in Nederland verblijven; ze hebben allen, 
rechtstreeks of onrechtstreeks, belang bij de hervatting van de 
industriële werkzaamheid van het land; ze hebben voor plicht aan de 
verdediging der belangen van hun landgenoten, die zich in het 
bezette gedeelte bevinden, te denken; hun medewerking zal zeer 
nuttig zijn. 

Ten einde de Nationale Maatschappij in staat te stellen de nodige 
gegevens te verzamelen aangaande de behoeften van de Belgische 
nijverheid, worden de fabrikanten en importeurs van grondstoffen, 
die in Nederland verblijven, dringend verzocht hun naam, adres en 
tak van handel of nijverheid te willen mededelen aan het adres 
“Comptoir national pour la reprise de l’activité économique en 
Belgique” (Coöperatieve Maatschappij in vorming), Buitenhof 30, 
Den Haag. 

27 mei 1917 

Een correspondent van Reuter heeft een onderhoud gehad met een 
voorname Belg, die uit België wist weg te komen, daar de geheime 
politie der Duitsers op hem loerde. 

Hij hing een gruwelijk verhaal op van de wijze, waarop de Duitsers op 
rechtsgebied te werk gaan en kenschetste die als een schrikbewind. 
De krijgsraden veroordelen maandelijks ongeveer duizend burgers 
wegens verschillende vaderlandslievende overtredingen. In het 
kwartaal, dat de laatste januari eindigde, zijn op zijn minst 42 
doodvonnissen door één raad alleen uitgesproken. Heel België 



 

krioelt van de spionnen, die in de grote steden vooral hun slag slaan. 
Volgens de Belg en Reuter treden ze ook op als “agents 
provocateurs”. Het is bijna onmogelijk uit de gevangenis te 
ontsnappen, als men daar eens is beland. De Belg vertelde dan van 
de scherpe kruisverhoren en mishandelingen, waarmee de Duitsers 
de gevangenen bekentenissen trachten af te persen en noemde het 
geding zelf niets dan een grap. In de meeste gevallen werd de 
beklaagde hulp van een Belgisch advocaat geweigerd. Dit hangt 
alleen van de goede luim van de gouverneur af. 

29 mei 1917 

Havre, 27 mei. Een vergadering van Belgische vrijmetselaars heeft 
aan koning Albert een telegram gezonden, waarin zij de hoop uiten 
dat het vaderland weldra zijn werkzaam leven zal hervatten en het 
land in broederlijke eensgezindheid zich aan de vooruitgang zal 
wijden. Ze verklaren dat de koning de verpersoonlijking is van de 
Belgische instellingen. De koning zond een telegram van 
dankbetuiging. 

31 mei 1917 

Havre, 30 mei. De Belgische gezant doet vandaag een document 
toekomen van de Duitse ijzerfabrieken te Dusseldorf, ondertekend 
Schrooder, waaruit de plundering van Belgische fabrieken ten bate 
van de Duitse industrie blijkt. 

3 juni 1917 

Havre, 2 juni. De koning heeft een besluitwet getekend nopens de 
berovingen door de Duitsers in België gepleegd. Nul en van gener 
waarde zijn tenzij ze deel uitmaken van het gewone beheer alle 
roerende of onroerende goederen, die aan de staat behoren en 
waarvan de beslaglegging sinds 4 augustus 1914 door de vijand is 



 

geschied of bevolen of waarin die in onderpand werden gegeven. Nul 
en van gener waarde zijn eveneens alle maatregelen van beschikking 
of in onderpand geving van roerende of onroerende goederen, die 
van vijandelijke zijde het voorwerp zijn geweest van 
verbeurdverklaring, inbeslagneming, gedwongen verkoop of alle 
andere maatregelen, die inbreuk maken op het particuliere 
eigendom sinds 4 augustus 1914. Onder particulier eigendom 
worden ook verstaan goederen der gemeenten en provincies, 
zomede openbare inrichtingen. De goederen kunnen teruggeëist 
worden ten opzichte van iedere bezitter, zonder dat de eigenaar in 
enig geval tot terugbetaling van de prijs verplicht is. Iedereen, die van 
heden af vrijwillig zal hebben geholpen bij de uitvoering van 
onregelmatige maatregelen, door de vijand genomen ten aanzien 
van goederen, verkocht, verkregen en in onderpand gegeven of 
genomen, zal worden bestraft met opsluiting van één tot vijf jaar en 
een boete van 300 tot 20.000 frank. 

6 juni 1917 

Voor de Belgische noodlijdenden. 

Het Belgische dubbeltje, afdeling van het Nationaal Comité tot steun 
aan de hulpbehoevende Belgen, die in hun land zijn achtergebleven, 
heeft gisteravond in de grote Doelezaal een liefdadigheidsavond 
gegeven ten bate van de arbeid van genoemd comité. 

Voor het muzikale gedeelte van de avond verleenden welwillende 
medewerking: mej. de Vrij, de heren Ch. Dubois en Louis Morisson 
en het muziekkorps van de Belgische geïnterneerden te dezer stede, 
terwijl pater Raymond, gelijk hij dit reeds in vele andere plaatsen van 
ons land heeft gedaan, op boeiende en onderhoudende wijze heeft 
verhaald van zijn talrijke ervaringen, die hij gedurende twee jaar in 
de oorlog had opgedaan. 



 

Zowel de muzikale nummers van het programma als de voordracht 
van pater Raymond vonden grote bijval bij het talrijke publiek, dat de 
zaal bijna geheel vulde. Een goed geslaagde avond dus voor het 
Belgische dubbeltje. 

Tot de aanwezigen behoorden o.m. de consul-generaal van België, de 
heer Goffart, kolonel de Clercq, de gewezen gouverneur van 
Antwerpen, comte de Baillet-Latour, de heer Gorren, president van 
het Belgische Rode Kruis, de heer R. van Loo, voorzitter van de 
Belgische scholen hier en de heer Laurent Fierens, secretaris van het 
nationaal comité tot steun aan Belgische noodlijdenden. 

De 28e mei heeft de Belgische Boerenbond zijn algemene vergadering 
gehouden en na uitvoerige bespreking met eenparige stemmen de 
volgende motie aangenomen: 

De algemene vergadering van de Belgische Boerenbond 

Overwegend van hoe groot belang het is dat de Belgische 
landbouwers, ook onder deze droeve omstandigheden, de 
goedkeuring verdienen van allen die bezadigd en zonder vooroordeel 
de huidige toestand weten te beoordelen; 

Overwegend dat het een gewetensplicht is, vooral onder deze droeve 
omstandigheden, niet enkel de rechtvaardigheid te onderhouden, 
maar ook metterdaad de naastenliefde jegens zijn medeburgers te 
beoefenen; 

Overwegend dat deze beoefening van de naastenliefde ook een 
plicht is tegenover het vaderland, vermits de echte vaderlandsliefde 
niet alleen op het slagveld strijdt, maar er ook zorg voor draagt dat 
de burgers in het vaderland behoorlijk kunnen leven; zet de 
landbouwers in het algemeen, en de leden van de Boerenbond in het 
bijzonder aan zich niet te laten gaan tot zulke daden die enkel uit 



 

geldzucht kunnen verklaard worden; voor hun waren geen prijzen te 
vragen die, gezien alle omstandigheden, overdreven moeten heten, 
omdat ze talrijke medeburgers beletten in hun nood te voorzien; hun 
waren niet op te hopen om ze te leveren aan sjacheraars en 
opkopers; de armen en noodlijdenden doeltreffende steun te 
verlenen; 

Overwegend anderzijds hoe noodzakelijk het is in te gaan tegen 
laster en spijtige moeilijkheden te voorkomen; betreurt dat ook een 
gedeelte van de landbouwbevolking misbruik maakt van de toestand; 
tekent evenwel beslist verzet aan tegen de beschuldiging alsof de 
algehele landbouwstand zich schuldig zou maken aan woeker, terwijl 
haast niet gewezen wordt op die gedeelten der landbouwbevolking 
die eenvoudig hun plicht vervullen, en zelfs treffende voorbeelden 
geven van naastenliefde, verzoekt de hogere comités en de openbare 
besturen, wat betreft de rantsoenen voor mens en dier, de prijzen 
der producten, enz. aan de boeren toe te staan wat ze onder deze 
moeilijke omstandigheden redelijkerwijze mogen vragen en, bij de 
schatting der opbrengsten, rekening te houden met wat ieder 
werkelijk gewonnen heeft. 

7 juni 1917 

De voeding in België. 

Men meldt ons: 

De heer Hoover, de bewonderenswaardige inrichter en leider der 
Commission for Relief in Belgium, heeft bij zijn aankomst in Amerika 
het volgende verklaard betreffende de voeding in België: De 
Commission for Relief doet haar best om de toestand meer draaglijk 
te maken, na de “knock-out” die de onderzeeboten er aan gegeven 
hadden. In de maanden maart en april hebben wij slechts 60.000 ton 



 

eetwaren in België kunnen brengen. Over het algemeen stijgt het 
sterftecijfer. Niet de kinderen sterven in groten getale: allerlei 
inrichtingen wijden zich aan de kinderen, maar de volwassenen en de 
moeders bezwijken. De Commission for Relief beschikt slechts over 
30 gebouwen, terwijl zij er voor België alleen, zonder Noord-
Frankrijk, een 70-tal zou nodig hebben. 

Wij kunnen hier nog bijvoegen, dat de cijfers der geboorten en 
sterfgevallen in de Brusselse agglomeratie de toestand niet als 
rooskleurig laten voorstellen. De laats bekende cijfers, die van de 
waak van 1-7 april, duiden geen verbetering aan, in vergelijking met 
die der winterweken. Er waren 141 geboorten, dit is slechts 9,1 per 
duizend inwoners, en daar tegenover 274 sterfgevallen, dit is 17,6 
per duizend inwoners. De geneesheren wijten dit ongehoord hoog 
sterftecijfer aan ondervoeding; 

Men schrijft ons: 

In de N.R.C. van 6 dezer, ochtendblad, kon men een protest lezen van 
de Belgische Boerenbond tegen de beschuldiging van woekerhandel, 
in België uitgebracht tegen de boerenstand; bij dit protest voegde de 
Boerenbond tevens een opwekking tot de landbouwers om de 
naastenliefde in de huidige omstandigheden te beoefenen als een 
vaderlandse plicht. 

Wij kunnen hierbij mededelen dat de Belgische Boerenbond door het 
voorbeeld predikt. Hij heeft namelijk de beslissing genomen een half 
miljoen te besteden aan het installeren van oorlogsverminkten als 
landbouwers en groentekwekers. Het geld moet dienen om de 
verminkten een hoeve of stukken grond aan de hand te doen en hun 
eveneens voorschotten te verschaffen. De teruggave van de 
voorschotten zal eerst na een lange termijn moeten geschieden. De 



 

intrest zal schommelen tussen 3 en 3,35 procent en zal slechts 
opgeëist worden bij de eerste oogst na het sluiten van de vrede. 

Dit is weer een van de vele wijzen waarop het solidariteitsgevoel 
onder Belgen zich uit. 

Uit Luikerland. 

De socialisten. 

Luik, 26 mei. 

Daar ik sedert het uitbreken van de oorlog niets meer vernam dat uit 
het socialistisch paleis op de Place Verte overging tot stad en buurt, 
geen verenigingen meer met toespraken door de beste leiders, geen 
toneelfeesten, geen cinemavoorstellingen, geen grote vergaderingen 
meer en wel vaak zelf had waargenomen, dat de drukte van vroeger, 
vooral op zaterdag, zondag en maandag in het koffiehuis was verdord 
tot een zeer dun gezaaid getal trouwe partijgenoten, had ik me 
beslist voorgesteld, dat de overmachtige socialistische partij van het 
Luikse bekken helemaal was uiteen- en lamgeslagen en er van haar 
nog enkel een verzwakte uiting te verwachten was. 

Voor enkele dagen werd mij nu het op 8 april, in algemene 
vergadering medegedeeld “Rapport du Conseil d’Administration” 
van de “Union coöpérative du Pays de Liége” besteld. Van die Union 
had ik nooit iets vernomen, giste niet eens haar bestaan. De rode 
brochure stemde me echter spoedig tot verbazing, want ze hield 
verslag in van reusachtig werk binnen de oorlogstijd door de Luikse 
werkliedenpartij tot stand gebracht. Wat er in vermeld wordt, kan 
echter onmogelijk binnen de mij hier voorbehouden ruimte 
breedvoerig worden medegedeeld. Ik kan enkel op het bijzonderste 
wijzen. Voor de oorlog telde het bekken van Luik 16.304 verenigde 
socialistische arbeiders, thans zijn ze boven de 18.000. Nog begin 



 

1915 waren al de volkshuizen en socialistische instellingen hier, en ze 
zijn zeer talrijk, onafhankelijk van elkaar. Elk van hen deed zaken en 
handelde zonder de minste gemeenschap met de zusterverenigingen 
of andere magazijnen en winkels in de partij. Er waren er die elkaar 
nauwelijks kenden. Thans zijn die enkelingen alle samengegroeid tot 
één ontzaglijke macht. Dit is de bedoelde Union Coöpérative, de 
reusachtige gemeenschap tot samenwerking, die me des te meer 
verbaasd heeft, daar ik, Luikenaar sedert jaren, er nooit één woord 
had over gehoord. Ik weet niet of de Union de partij zal redden en 
dichter bij haar ideaal brengen, doch ik heb de onwrikbare 
overtuiging dat door haar, in deze eindeloze oorlog, vooral in de 
eerste maanden na 1914, duizenden haveloze en uit hun verband 
geslagen gezinnen uit de ellende en de honger zijn gered. Dit te 
weten is me genoeg om het grootse pogen, dat, zoals het verslag 
zegt, tot volkomen voldoening opbeurt, te bewonderen en u 
daarover te schrijven. Wanneer de toekomst vreselijk donker scheen, 
namen de instellingen van de partij, elk op eigen hand, voor eigen 
rekening, de zware taak der volksvoeding voor al hun leden op zich. 
Terwijl al spoedig de gewone handel de prijzen opdreef, bleven de 
socialisten alles verkopen tegen gewone prijzen en zorgden er maar 
enkel stipt voor, dat elk gezin, elk partijgenoot rantsoen bekwam, 
zoals de eerlijkheid dit voorschreef. In die dagen lag alle werk 
ontzenuwd en was er in het ganse bekken geen fabriek, geen koolput, 
geen nijverheid, die nog ademde. De handelshuizen der 
arbeiderspartij hadden niet alleen hun voorraad waren vrij, ze 
openden ook nog hun brandkasten en verschaften ruim krediet aan 
al de noodlijdenden, terwijl meteen geen enkele instelling tot steun 
aan haar verplichtingen faalde. Hier werd, zoals men te Gent zegt “de 
deel” ingericht, dit is de periodieke uitkering aan de aankopers-leden 
van de gedane winst, op grond van het bedrag der uitgaven. De 
openbare handel werd door deze nieuwigheid zo zeer ontroerd, dat 



 

ook veel grote magazijnen dezelfde maatregel voor hun afnemers 
invoerden. Zij hielden het echter niet lang vol. 

Einde 1914, wanneer nu al de stapels voorraad uitverkocht waren tot 
de laatste kruimel en er geen middel tot redding meer opdaagde, 
stichtte men de algemene vereniging van al de coöperatieven, met 
het doel maatregelen te treffen om de normale toestand te kunnen 
volhouden, de bevoorrading van de werkende klasse door middel van 
een maximum voortbrengselen te kunnen bewerken, de 
onverbiddelijke strijd te voeren tegen de stropers van de handel, 
onderlinge hulp en solidariteit tot stand te brengen. Het ging al 
spoedig vlot. 

Men kwam in aanraking met Nederland, door tussenkomst van Het 
Volksbelang, socialistische samenwerking van Maastricht en zolang 
geen vijandige tegenwerking op de voorgrond trad, werd, van begin 
maart 1915 tot 1 april 1916, wekelijks een hulp van 40.000 broden 
bezorgd. Het was zoals een wonderjaar. 

Wanneer nu ook onze werklieden hun toevlucht moesten nemen tot 
de gewone handel, werden ze, zoals iedereen, al spoedig zo 
gestroopt, dat deze wijze van kopen hun niet doenlijk bleek. Ze 
wendden zich maar in rechte lijn tot de groothandel. Zo bekwamen 
ze 20.000 kilo suiker van de “Raffineries Tirlemontoises”, in april 
1916, voor de suikerverdeling werd geregeld. De werkhuizen Solvay 
bezorgden soda. 

Tezelfdertijd werd een reusachtige onderneming tot stand gebracht. 
Om stroop en confituur te kunnen bezorgen aan haar 
honderdduizend leden, zonder te moeten afrekenen met de eisen 
van de handelaars, werd door de “Union” op de hoogvlakte van 
Herve een stroopfabriek aangekocht voor honderdduizend frank. 
Leden liepen de streek af om fruit te kopen en dit was hun wel een 



 

ongewone taak. Niettemin ging alles vlot en werden 600.000 kilo 
stroop verkocht tegen 200 percent minder dan handelsprijs, zowel 
aan niet verenigde als aan verenigde gezinnen. Confituur en 
kunsthoning, waarvoor de fabriek 110.500 kilo suiker had bekomen 
en de leden elk twee van hun suikerrantsoenen afstonden, werden 
in grote hoeveelheid bereid en wederzijds verkocht tegen 1 frank en 
1 frank 30 per kilo, terwijl de handel 2 F 50 en 3 F eiste. Er kwam 
gemakkelijk en goedkoop carbid, petroleum, zeep. Er werd vee 
gekocht en het vlees betrekkelijk goedkoop verkocht. Men kwam wel 
een tijdlang tot geregelde bezorging van boter. Klompen werden met 
wagons bijgehaald en bezorgd tegen 2 F, wanneer de handel 3 F 
vroeg. Het zakencijfer bedroeg in 1915, 2.146.667,25 frank; in 1916, 
3.086.755,74 frank; samen 5.233.422,99 frank. 

Al de afzonderlijk staande instellingen van vroeger hadden hun 
laatste cent in de gemeenschappelijke kas gebracht om de grote 
sprong te kunnen wagen. Doch de behoeften groeiden met de dag en 
met de toenemende nood. Andere ondernemingen deden zich 
dringend voor. Een lening  van één miljoen, door een grote financiële 
vereniging toegestaan, werd gesloten. Thans hopen die moedige 
proletariërs, dat het hun voortaan vlot zal gaan. Beter! Ze hebben 
vast het geloof, dat de toekomst hen behoort en dat de eerste 
vredeskreet ook het eerste vreugdelied zal zijn, waarmee ze naar 
ongemene bloei en nooit gedroomde macht zullen rijzen. 

8 juni 1917 

De Duitse gouverneur-generaal in België heeft de hoogste prijzen 
voor de verkoop van gedorst koren, meel, zemelen en brood vanaf 
nu als volgt vestgesteld, per 100 kg.: 

Voor tarwe uit stapelplaats of molen geleverd, 49,91 F; voor rogge 
29,39 F; voor masteluin, 29,67 F; voor ongepelde gerst, 26,23 F; voor 



 

zemelen uit de molen geleverd, 21,50 F. Voor tarwebrood aan 
verbruikers geleverd, 0,50 F per kg. Deze hoogste prijzen worden op 
15 juni 1917 van kracht. 

12 juni 1917 

Het Belgisch Staatsblad van 27 mei-2 juni bevat een besluitwet 
betreffende de onteigeningsmaatregelen die door de Duitsers 
uitgeoefend werden in België. De eerste twee artikelen luiden als 
volgt: 

Art. 1. Zijn nietig en van gener waarde, tenzij zij afhankelijk zijn van 
een normaal beheer, alle handelingen met beschikking over of 
verpanding van roerende goederen die de staat toebehoren en op 
dewelke de vijand, sedert 4 augustus 1914, beslag heeft gelegd of 
doen leggen. 

Art. 2. Zijn eveneens nietig en van gener waarde, alle handelingen 
met beschikking over of verpanding van roerende of onroerende 
goederen die vanwege de vijand, sedert 4 augustus 1914, het 
voorwerp zijn geweest van verbeurdverklaringen, beslagleggingen, 
gedwongen verkoop, of van alle andere, op het privaat eigendom 
inbreuk makende maatregelen. 

Worden als privaat eigendom beschouwd: de goederen van de 
gemeenten, provinciën en openbare instellingen. 

In artikel 4 wordt gezegd: 

Al wie, te rekenen van de dag waarop deze wet bekend gemaakt is, 
vrijwillig zijn medewerking zal hebben verleend aan de uitvoering van 
de onregelmatige maatregelen door de vijand ten opzichte van 
bedoelde goederen genomen, al wie goederen die het voorwerp van 
die maatregelen zijn geweest, zal hebben verkocht, verworven, 



 

gegeven of tot onderpand aanvaard, zal gestraft worden met 
gevangenzetting van één jaar tot vijf jaar en met geldboete van 500 
frank tot 20.000 frank of enkel met één van deze straffen. 

De gerechtshoven en rechtbanken zullen aan de veroordeelden ook 
de uitoefening van de kiesrechten en van de rechten opgesomd in 
artikel 31 van het strafwetboek kunnen ontzeggen voor een 
tijdsbestek van vijf tot tien jaar. 

Al de bepalingen van het eerste boek van het strafwetboek zijn 
toepasselijk op die inbreuken. 

Deze, wanneer zij in den vreemde gepleegd worden, kunnen in België 
vervolgd worden, zelfs al wordt de beschuldigde daar niet gevonden. 
In dit geval kan de vervolging bij alle Belgische correctionele 
rechtbanken aanhangig gemaakt worden. 

13 juni 1917 

Oorlogsbelasting in België. 

De correspondent te Brussel van Het Handelsblad meldt op 5 dezer: 

Zoals ik u voor een dag of wat heb medegedeeld zouden de Belgische 
provinciale staten op 2 dezer bijeenkomen om te beraadslagen over 
de wijze, waarop de inmiddels tot 60 miljoen frank per maand 
verhoogde oorlogsbelasting zou worden betaald. Een Duitse 
verordening in het jongste nummer van het “Gesetz- und 
Verordnungsblatt” opgenomen, maakt thans openbaar dat de 
provincieraden van de 9 provincies van België de besluiten, die het 
opbrengen moesten verzekeren van de besproken middelen, niet 
hebben genomen. Deze handeling wordt in strijd geacht met de 
openbare belangen. Op grond waarvan de Duitse gouverneurs der 
provincies door de gouverneur-generaal nu gemachtigd worden om 



 

met bindende kracht, elk wat zijn provincie aangaat, onder meer de 
volgende maatregelen te nemen: 

“Solidair met de andere provincies 

a. Voor de duur van zes maanden de nodige maatregelen te 
treffen met het oog op de betaling van de opgelegde 
krijgsbelasting, en desnoods daartoe een lening aan te gaan; 

b. De nodige maatregelen te treffen met het oog op de betaling 
der intresten en op de delging van deze lening, alsook met het 
oog op de betaling der intresten van de derde 
oorlogsbelastingslening, en daartoe desnoods een lening aan te 
gaan. 

17 juni 1917 

De toekomst der oorlogsverminkten. 

St. Adresse, 1 juni 1917. 

Het vraagstuk der oorlogsverminkten komt langzamerhand tot 
rijpheid. Het zijn thans niet meer uitsluitend de deernis met de 
onafzienbare scharen van die ongelukkigen en de nationale 
erkentelijkheid jegens hen gekoesterd, die als drijfveren der 
bekommernis voor hun lot werkzaam zijn, doch de meest nuchtere 
sociale en economische overwegingen doen hun invloed gelden. Bij 
die verplaatsing van het zwaartepunt van het vraagstuk hebben de 
oorlogsverminkten zelf het meest te winnen. 

In de oorlogvoerende landen, waar de moderne uitgebreidheid van 
het leger nagenoeg alle beschikbare mannelijke krachten voor de 
krijgsdienst heeft opgevorderd, wekken de duurzame leegten in het 
arbeidsleger teweeggebracht, de grootste bezorgdheid voor de 
toekomst. En het besef, dat de uiterste spaarzaamheid zal moeten 



 

worden in acht genomen met wat er op de dag van de vrede zal 
resten, drijft er noodzakelijkerwijze toe een beroep te doen op dat 
belangrijk deel van de uit de oorlog terugkerenden, die een groter of 
kleiner deel van hun arbeidsgeschiktheid van weleer hebben 
verloren. Juist die behoefte om de arbeidsgeschiktheid van de 
oorlogsverminkten zo hoog mogelijk op te voeren en niet te volstaan 
om op filantropische wijze de verminkte een zoveel mogelijk 
kommervrije toekomst te verzekeren, heeft het gehele vraagstuk in 
de goede bedding geleid. De geboden hulp werd er veel omvangrijker 
door. Het gehele reddingswerk werd er door gewijzigd. De 
aanvankelijke pogingen van het eerste en het tweede oorlogsjaar 
vergroeiden langzamerhand tot een omvangrijk en doelbewust 
streven. En thans is men zover in ervaring en inzicht gevorderd, dat 
het pas in Parijs gehouden congres der verminkteninstellingen van de 
Ententelanden de grondslagen heeft gelegd voor een reddingswerk 
krachtig genoeg om de noodstand in zijn volle omvang te beheersen. 

Reeds onmiddellijk nadat de eerste verminkten aan de maatschappij 
werden teruggegeven – juister gezegd: in het gewone leven werden 
teruggestoten, ving de naastenliefde haar werk aan. Meest in “oude 
werkplaatsen”, instellingen uit vroegere oorlogen overgebleven of 
uit vredestijd: inrichtingen voor blinden en kreupelen, doofstommen, 
hardhorigen, opzettelijke invalidenhuizen. Talrijk waren de 
oorlogsslachtoffers, die in deze liefdadige instellingen een heilzaam 
verblijf vonden. 

Rijkelijk toevloeiende giften maakten de oprichting van nieuwe 
tehuizen van allerlei aard mogelijk. Tal van zeer begoeden en minder 
begoeden ruimden een plaats in aan eigen haard om de eervol 
verminkte bij te staan. Maar hoe groot de bewondering ook moge 
zijn voor de bijstand op zo ruime schaal verleend, ze kon de 
bezorgdheid voor de algemene toestand niet verminderen. Voor 
helaas het merendeel verminkten werd de toestand aldus, dat zij, na 



 

de geneeskundige verzorging, terugkeerden in het leven van 
voorheen, zonder dat de verloren geschiktheden om door eigen 
arbeid in hun levensonderhoud te voorzien, door een andere 
bekwaamheid was vervangen. Ze bevonden zich in de toestand van 
gestranden, van wie het harde leven en de moedeloosheid niet 
zouden nalaten een wrak te maken. Dit volkomen onvoldoend 
toegerust terugkeren in de burgermaatschappij bleek weldra de kern 
van het vraagstuk te zijn. En de belangrijkste beslissing van het Parijs 
congres was dan ook deze, die de volgende stelling tot grondslag 
heeft: “De conferentie spreekt de wens uit om voor alle gebrekkige 
of verminkte militairen, wiens belang zulks vordert, een 
beroepsheropleiding verplicht te stellen. Die militairen zullen niet 
gedemobiliseerd worden dan bij het beëindigen van hun 
heropleiding of wedergeschiktmaking voor hun beroep. Gedurende 
de tijd van hun heropleiding blijven hun families de gewone 
ondersteuningen ontvangen, uitgekeerd aan de families van 
gemobiliseerden. 

De belanghebbenden trekken behalve hun soldij, een loon, dat 
tenminste een frank per dag moet bedragen. Zij die zich onwillig 
betonen, zullen de heropleidingsscholen kunnen verlaten, na een 
verklaring te hebben getekend, dat zij afstand doen van alle 
bescherming, die van overheidswege zou worden verleend aan de 
heropgeleide verminkten. Deskundige commissies, waarin treden; 
heropleidingsdeskundigen, geneesheren, opvoedkundigen en 
technici, magistraten en sociologen, zullen alle “kandidaten ter 
reformering” (dus feitelijk allen, die om andere redenen dan het 
bevel tot algehele of gedeeltelijke demobilisatie het leger zullen 
verlaten) onderzoeken en bepalen wie van hen zullen geplaatst 
worden in de instellingen tot beroepsheropleiding of geschiktmaking 
voor het oude beroep”. 



 

Later zullen wij nog gelegenheid hebben terug te komen op het 
congres van Parijs, om daarbij uiteen te zetten in welke richting de 
verminktenzorg zich beweegt en welke uitkomsten reeds zijn 
verkregen. Om echter een duidelijk beeld te geven, hoe het vraagstuk 
langzamerhand rijpte, is het nodig de ontwikkeling van het vraagstuk 
na te gaan bij de Belgische verminkten, daar merkwaardig genoeg, 
het Belgisch initiatief toonaangevend is. Italiaanse, Franse en Engelse 
deskundigen, die ieder in eigen land veel hebben verricht voor de 
verminktenzorg, erkennen dit volmondig en in hun rapporten voor 
het congres van Parijs, en bij de beraadslaging werd wat België 
verricht heeft, steeds als een vertrouwbaar richtsnoer geroemd. 
Trouwens van de daar aangebrachte ervaring vormde de Belgische 
het leeuwendeel. België heeft de zorg voor zijn oorlogsverminkten 
groots aangevat, en wellicht is de mening niet zo geheel onjuist, dat 
het droeve lot van dat land, dat zijn verminkten in den vreemde 
wierp, het juist mogelijk maakte die zorg op brede grondslag te 
vestigen, in plaats haar over te laten aan vele en zeer verspreide 
kleinere pogingen van particulieren, die, hoe verdienstelijk op 
zichzelf ook, toch tegenover de omvangrijkheid van de noodstand 
slechts zwakke en ontoereikende hulp kunnen brengen. 

De omstandigheden maakten het bovendien onmogelijk de 
verminkten en gebrekkigen naar hun haardsteden terug te zenden. 

Na de slag aan de IJzer, in oktober en november 1914, waren de 
Belgische ambulances overvol en de gezondheidsdienst had nog geen 
gelegenheid gehad achter het front voldoende hospitalen in te 
richten. Een groot aantal verminkten werden dientengevolge zo 
haast mogelijk met groot verlof gezonden. Bij de schaarste aan 
werkkrachten vonden velen, die nog geschiktheid tot werken 
hadden, een middel van bestaan. Maar de overigen dwaalden in 
Frankrijk en Engeland langs de straten, vrijwel bedelend. Ze genoten 
wel een tegemoetkoming (in het Verenigd Koninkrijk bedroeg die 



 

twee shilling per dag), maar hun toestand was niettemin erbarmelijk, 
zodat op afdoende wijze moest worden ingegrepen. Ten einde in hun 
lot te voorzien en tevens om te voorkomen, dat voortaan verminkten 
de krijgsdienst zouden verlaten, zonder dat zij opnieuw de 
geschiktheid om door hun arbeid in hun levensonderhoud te 
voorzien hadden verworven, gelastte de minister van oorlog, baron 
de Broqueville, dat alle soldaten, die “gereformeerd” waren, aan een 
nieuw geneeskundig onderzoek zouden worden onderworpen. Zij, 
die op een behoorlijke wijze in eigen onderhoud konden voorzien en 
daartoe een gelegenheid hadden gevonden, gingen in verlof zonder 
soldij. De overigen bleven in dienst en werden naar bijzondere 
depots gezonden, waar zij een heropleiding tot enig beroep zouden 
ontvangen. Ze werden kandidaten ter reformering, en bleven onder 
de krijgstucht. Tegelijkertijd werd eenzelfde maatregel getroffen 
voor hen die in de toekomst het hospitaal zouden verlaten als 
gereformeerde. Ook zij zouden aan een onderzoek worden 
onderworpen, dat uit moest maken of zij al dan niet voor 
beroepsheropleiding in aanmerking zouden komen. 

Velen van hen werden naar het tehuis voor oorlogsinvaliden 
gezonden, hetwelk inmiddels door de kamer van 
volksvertegenwoordigers, met name de heer Schollaert, was 
opgericht. Dit tehuis, ondergebracht in het park van een uitgestrekte 
Normandische villa, breidde zich snel uit, en ondanks de wankele 
gezondheid van de heer Schollaert, omringde deze het nuttige werk 
met zulke krachtige verzorging, dat het tehuis weldra een goede 600 
internen telde. Minister de Broqueville nam zelf het initiatief tot het 
oprichten van het grote instituut van Port Villez, bij Vernon, welk 
instituut binnen zeer korte tijd het omvangrijkste en schoonste 
gesticht voor heropleiding zou worden, en dat naar het oordeel van 
invloedrijke deskundigen de modelinrichting op dit gebied zou 
moeten worden genoemd. Te Rouen werd een 



 

heropleidingsinrichting verbonden aan het hospitaal “Bon Secours”, 
terwijl voor de geïnterneerden in Holland werd gezorgd, door de 
instelling te Katwijk, door minister Poullet geopend. 

Met het aanbieden van de gelegenheid tot heropleiding was het werk 
niet voltooid. Hoewel men door het invoeren van de verplichting van 
heropleiding verder was gegaan in de goede richting dan enig ander 
land van de entente, en men daardoor de zekerheid had bekomen, 
dat sedert 5 november 1914 geen Belgische verminkte of gebrekkige 
het hospitaal zou verlaten, die aan beroepsopleiding behoefte zou 
hebben, zonder dat die beroepsopleiding ernstig was beproefd, was 
de vrees gewettigd, dat men bij vele verminkten op onwil zou stuiten. 
Hoe ongelooflijk het ook moge klinken, onkunde, vooroordeel en 
onverschilligheid, om andere oorzaken maar niet onmiddellijk te 
noemen, deden tal van verminkten een heropleiding versmaden. De 
man uit het volk (en dat verschijnsel deed zich overal voor) bleek 
wantrouwen te koesteren tegen de heropleiding en staarogend op 
het pensioentje, dat hij als verminkte hoopte te krijgen, vreesde hij 
dat beroepsheropleiding, en dus verhoogde geschiktheid tot werken, 
de staatstegemoetkoming zou verkleinen. 

Dit wantrouwen bleek groot genoeg om een ernstig gevaar voor de 
heropleiding te worden en de Franse onderstaatssecretaris voor 
gezondheidsdienst, de heer Justin Godart, gaf dan ook de 14e juni ll. 
de volgende verzekering: “Het is de verwonding en haar gevolgen, 
die het pensioen zullen bepalen, en niet de sociale toestand van de 
verwonde. Voor gelijke verwonding, is aan rijk en arm dezelfde 
pensioenvergoeding verschuldigd; ook al wordt de arme rijk door zijn 
arbeid, door een erfenis of wat ook. De staat blijft het pensioen 
betalen, want het is de geheiligde schuld, die onaantastbaar is, 
gekocht door bloed en lijden. De verminkten hebben niet het minste 
verhaal op hun pensioen te duchten door het feit, dat zij een 
heropleiding genieten en daar met vrucht gebruik van maken. Een 



 

gelijke verklaring werd op 15 januari 1916 afgelegd, namens de 
minister van oorlog, door diens kabinetsdirecteur, de heer de Paeuw, 
in een conferentie in de ambulance van dr. Depage te De Panne, ten 
behoeve van de Belgische verminkten. 

Inmiddels blijkt het bekend maken van de verminkten met het nut en 
de mogelijkheden tot het aanleren van een nieuw beroep, of het 
aanpassen tot de wederuitvoering van het oude, een krachtig middel 
tot het overwinnen van onwil en onverschilligheid. De aanschouwing 
van de heropleidingswerkplaatsen kan inderdaad veel. Maar dan 
moet zij ook onmiddellijk plaats hebben. Is de verminkte eenmaal in 
de oude omgeving teruggekeerd, en heeft hij zich daar eenmaal te 
midden van een sleurleven zo goed en zo kwaad mogelijk aan zijn 
toestand van gebrekkige aangepast, dan is er bovenmenselijke 
krachtsinspanning nodig om hem daaruit te verlossen en hem te 
bewegen om naar een heropleidingsschool te gaan. De ervaring op 
dat punt is weinig hoopgevend. 

Uit België. 

De Duitse gouverneur-generaal in België heeft een verordening 
uitgevaardigd, houdende verbod koren uit de oogst 1917 op halm 
van de hand te doen. 

 


